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Antti Mykkänen
päätoimittaja

Saksa ja Ranska ovat Euroopan Unionin voima-akseli. Ne vahvat maat. Euroopassa harvoin ta-
pahtuu mitään merkittävää yhteistä ilman noiden kahden maan samanmielisyyttä. 

Totta kai maat ottelevat myös keskenään, mutta eivät onneksi viime vuosisatojen malliin. 
Osittain siksi myös Euroopan unioni alkumuodossaan perustettiin - ehkäisemään näiden kah-
den suuren keskinäistä konfliktia. Erityisen tärkeää tämä on raja-alueilla. 

Juuri siellä KAKSin päättäjät vierailivat, Saksan ja Ranskan rajamailla. Euroopan sydämessä.
Helposti ajattelemme, että suurissa maissa kaikki on suurta. Että mittakaava on kaikissa asi-

oissa maiden kokoinen. Ei aina ole. 
Sekä Saksa että Ranska ovat leimallisesti pienkuntamaita. Ranskan keskimääräisen kunnan 

asukasluku on kymmenesosa Suomen keskikunnan koosta. Maan kunnista ylivertainen valta-
osa, yli 80 prosenttia, on alle 2 000 asukkaan kuntia. Naapurissa Espanjassakin lähes kolmessa 
neljästä kunnasta asustaa alle 2 000 ihmistä.

Entä Saksa? Sielläkin yli puolessa kunnista väkimäärä on alle 2 000. Suomen kuntien keski-
koko on lähes kaksi ja puolikertainen Saksaan verrattuna. 

Mitenkä nämä maat ja etenkin niiden kunnat pärjäävät? Eivät yksinkertaisesti, vaan yhteis-
työrakenteilla. Niitä riittää esimerkiksi Ranskassa viiteen tasoon saakka. Malli on pitkälle sa-
manlainen pienistä alueista Suur-Pariisiin saakka. 

Saksassa piirikunnat kokoavat usein kymmeniä kuntia yhteen. Asiat ratkaistaan itse kullekin 
palvelulle sopivalla yhteishallinnon tasolla, jonne kunnat tehtäviä harkintansa mukaan siirtävät.

Kunnat edustavat noissa maissa aidosti lähiyhteisöllisyyttä. Tämä malli toteutuu parhaiten 
Suomessa Ahvenanmaalla. 

Onko tästä oppia Suomeen? Kyllä. 
Kunnan näkeminen vain osana julkista palveluketjua johtaa koko hallintorakenteen mieltä-

miseen järjestämis- ja tuotanto-organisaatioksi. Ajatus kunnasta kiertyy vain tuon yhden asian 
ympärille – olla mahdollisimman tehokas palvelukone tai osa sitä. 

Tämä on ollut vahvan valtavirtainen tapa ajatella Suomen kuntia erityisesti 1970-luvulta läh-
tien. Seuraus: Mitä vähemmän ja suurempia, sen parempi.  

Kunnan alkuperäinen rooli ihmisten lähiyhteisönä ja yhteisen tekemisen paikkana on jäänyt 
joko unholaan tai puheeksi. On aika vahvistaa sitä. Kunnat ovat kansanvallan syväjuuria. Ne pi-
tävät valtiotkin demokraattisina.

 Tulevaisuudessa yksioikoisen kuntaliitosmantran oheen ja sijaan on syytä nostaa kuntayh-
teisöjen yhteistyörakenteet ja niiden edistäminen. Erityisesti suurissa kaupungeissa päätösval-
taa on tuotava rapsakasti kaupunkien osiin.

Suuret pienkuntien maat
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AJASSA

VALTAOSALLA KANSASTA 
VAHVA USKO OMAN KUNNAN JA 
MAAKUNNAN TULEVAISUUTEEN
– PIRKANMAA KÄRJESSÄ
KAKSin Maakuntapuntari kysyi kahdeksantoista maakunnan asukkailta  
uskoa kotikunnan, oman maakunnan, Suomen ja Euroopan tulevaisuuteen. 

teksti | KAKS/Polemiikki

Ja näin kansa vastasi.
Pirkanmaalaiset uskovat vah-
vimmin oman kotikuntan-

sa (61 %) tulevaisuuteen verrattu-
na maakuntansa muihin kuntiin 
ja maakuntansa tulevaisuuteen 
(67 %) verrattuna muihin maakun-
tiin.

Toiseksi eniten uskoa kotikun-
nan (53 %) tulevaisuuteen löytyy 
Uudeltamaalta, samoin  omaan 
maakuntaan (60 %). Kolmannek-
si kovin usko löytyy Varsinais-Suo-
mesta. Usko omaan kotikuntaan 

sekä maakuntaan on kumpaankin 
yhtä luja (51 %).

Heikointa usko omaan kuntaan 
verrattuna  maakunnan muihin 
kuntiin on Kymenlaaksossa (17 %), 
Etelä-Savossa (20 %) ja Satakun-
nassa (29 %)

Vielä heikompaa Kymenlaak-
sossa (12 %), Etelä-Savossa (13 %) 
ja Satakunnassa (14 %) on usko 
oman maakunnan tulevaisuuteen 
verrattuna muihin maakuntiin.

Kysyttäessä uskoa Suomen tu-
levaisuuteen verrattuna muihin 

61%

USKOO KOTIKUNNAN 
TULEVAISUUTEEN

pirkanmaalaisista

53%
uusmaalaisista
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AJASSA

EU-valtioihin, eniten tulevaisuuteen  
uskotaan Uudellamaalla (33 %),  Pir-
kanmaalla (33 %) sekä Kainuussa 
(33 %), ja vastaavaasti vähiten Etelä-
Pohjanmaalla (22 %), Satakunnassa 
(24 %) ja Pohjanmaalla (25 %).

Maakunnista lujin luottamus Eu-
roopan tulevaisuuteen verrattuna 
muiden maanosien tulevaisuuteen 
on Pirkanmaalla (48 %), Pohjois-Kar-
jalassa (45 %) ja Kainuussa (45 %) ja 
vastaavasti heikointa Pohjois-Pohjan-
maalla (35 % ), Keski-Pohjanmaalla 
(36 % ) ja Päijät-Hämeessä (36 % ).

Mistä tulokset kertovat?
– Lännessä uskotaan omien lähialu-
eiden pärjäämiseen, idässä Euroo-
pan ja Suomen menestykseen, ki-
teyttää asiamies Antti Mykkänen 

Kunnallisalan kehittämissäätiöstä. 
– Lähiusko eli usko oman kun-

nan ja oman maakunnan pärjäämi-
seen suhteessa muihin on vahvinta 
läntisessä Suomessa, ei tosin Sata-
kunnassa. Heikointa usko on siis Ete-
lä-Savossa ja Kymenlaaksossa, hän 
jatkaa.

Sen sijaan osat Suomen sisäl-
lä vaihtuvat, kun kansalaiset arvioi-
vat Euroopan pärjäämistä suhteessa 
muihin maanosiin. 

– Vahvimmin maanosamme pär-
jäämiseen uskovat itäsuomalaiset. 
Osasyynä tähän saattaa olla lähihis-
toria unionin rakennetukien piiris-
sä.  Vastaavasti usko Eurooppaan on 
heikointa Pohjanmaan neljässä maa-
kunnassa, Mykkänen summaa.

Antti Mykkänen kiinnittää huo-

33%

USKOO SUOMEN  
TULEVAISUUTEEN

pirkanmaalaisista

33%
uusmaalaisista

33%
kainuulaisista

22%
eteläpohjan- 
maalaisista 24%

satakuntalaisista

25%
pohjanmaalaisista



polemiikki 2/2023           7

miota siihen, että arviot kotimaan 
pärjäämisen jakolinjoista eivät suo-
raan noudattele itä-länsi -jakoa. 

– Tosin kolme pessimistisin-
tä maakuntaa ovat Länsi-Suomesta, 
Mykkänen huomauttaa ja jatkaa.

– Yleiskuvassa vahvimmin kaik-
kien alueiden pärjäämiseen uskotaan 
kuitenkin Pirkanmaalla.

Kun katsotaan kaikkia maakuntia 
koko Suomen tasolla, kansalaisista 
lähes joka toinen (46 %) uskoo, että 
oman asuinkunnan nykyinen kehitys 
ja tulevaisuus on paljon tai ainakin 
jonkin verran parempi kuin muilla 
maakunnan kunnilla.

Vain vajaa viidennes arvioi, et-
tä asuinkunnan kehitys on heikom-
pi (18 %). 

Enemmän kuin kaksi viidestä ar-

vioi oman maakunnan tulevaisuuden 
paremmaksi kuin muiden maakun-
tien (43 %). 

Pessimistisiä mielialoja on vii-
denneksen verran (18 %). Kolmannes 
puolestaan katsoo, että oma maakun-
ta pärjää yhtä hyvin tai huonosti kuin 
muutkin maakunnat (32 %). 

Vajaa kolmannes arvioi Suomen 
tulevaisuuden paremmaksi kuin 
muiden EU-maiden (30 %). 

Kolmannes kansasta myös uskoo 
keskivertoiseen kehitykseen (32 %). 

Sen sijaan lähes kolmannes nä-
kee, että Suomi putoaa rattailta ver-
rattuna muihin EU-maihin (31 %).

Kaksi viidestä kansalaisesta ko-
kee, että Euroopan kehitys ja tulevai-
suus verrattuna muihin maanosiin 
on auvoisempi (40 %). 

iS
to

ck
ph

ot
o

30%
Vajaa kolmannes  

arvioi Suomen  
tulevaisuuden paremmaksi 

kuin muiden EU-maiden.
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Neljännes on epäuskoisia Euroo-
pan suhteen ja olettaa muiden maan-
osien kirineen tai kirivän Euroopan 
ohitse (24 %). 

Miehet arvioivat oman asuinkun-
tansa ja maakuntansa tulevaisuutta 
optimistisemmin kuin naiset. 

Sen sijaan Suomen ja Euroopan 
kehityksen osalta miehet ovat naisia 
epäuskoisempia.

Pääkaupunkiseudulla ja Uudel-
lamaalla luotetaan vahvasti oman 
asuinkunnan ja maakunnan tulevai-
suudennäkymiin. 

Taajaan asutuissa ja maaseutu-
maisissa kunnissa myönteiset visi-
ot käyvät harvinaisiksi ja pessimismi 
yleistyy. 

Itä- ja Pohjois-Suomessa mie-
lenmaisema on toivottomampi kuin 
maassa keskimäärin.

Entä miten kansalaisten puolue-
kanta heijastuu tulevaisuuden näky-
missä?

Kokoomuksen ja vihreiden tu-

kijoilla on luottamusta oman asuin-
kunnan ja maakunnan tulevaisuuden 
suhteen. 

Myös SDP:n kannattajat uskovat 
oman asuinkunnan pärjäävän. 

Keskustan kannattajia sen sijaan 
arveluttaa oman maakunnan tulevai-
suus.

Suomen tulevaisuuteen uskovat 
etenkin SDP:n ja vihreiden kannat-
tajat. 

Perussuomalaisten kannattajis-
ta lähes kaksi kolmesta (60 %) arvioi 
Suomen kehityksen muita EU-maita 
heikommaksi.

Luottamus Euroopan tulevaisuu-
teen on korkeaa SDP:n, kokoomuk-
sen, vihreiden ja RKP:n kannattajien 
keskuudessa. 

Perussuomalaisten tukijoista joka 
toinen on enemmän tai vähemmän 
varma, että Euroopan tulevaisuus 
on heikkoa verrattuna muihin maan-
osiin.

24%
neljännes on  

epäuskoisia Euroopan  
suhteen.
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KAKSille tutkimuksen toteutti Kantar Public.  Aineisto on koottu inter-
netpaneelissa tammikuussa 2023. Haastatteluja tehtiin yhteensä 4 013. 
Vastaajat edustavat 18–79 vuotta täyttänyttä väestöä Ahvenanmaa-
ta lukuun ottamatta. Tulosten virhemarginaali on koko aineiston tasolla 
suurimmillaan yksi ja puoli prosenttiyksikköä suuntaansa.

KAKSin Maakuntapuntari paljastaa 
myös, että enemmistö kansalaisis-

ta suhtautuu myötämielisesti alue-
perusteisiin tukiin muualle kuin pää-
kaupunkiseudulle.

Enemmistö siis kannattaa vero-
varojen ohjaamista haasteissa ole-
ville alueille, seutukaupunkeihin ja 
maakuntakeskuksiin.

Sen sijaan tukea pääkaupunki-
seudulle kannattaa vain joka viides 
(21 %) ja vastustaa lähes kolme nel-
jästä (72 %) kansalaisesta. 

Myötämielisimmin suhtaudutaan 
tukiin harvaan asutuille alueille, mu-
kaan lukien saaristot (73 % kannattaa 
ainakin jossain määrin). 

Valtaosa kannattaa myös tukien 
kohdentamista alueille, joiden ase-
maa sota Ukrainassa ja Venäjän lä-
heisyys on vaikeuttanut (71 %) sekä 
alueille, jotka ovat jääneet jälkeen 
yleisestä taloudellisesta kehitykses-

tä (71 %).
Enemmistö hyväksyy myös seu-

tukaupunkien eli maakuntien alu-
eellisesti merkittävien kaupunkien 
tukemisen verovaroista (61 %). 

Lisäksi yli puolet (54 %) suhtau-
tuu suopeasti tukien suuntaamisen 
maakuntien keskuskaupunkien ke-
hittämiseksi. Tätä sen sijaan vastus-
taa kaksi viidestä (38 %).

Nuorten, 18 – 30-vuotiaiden, 
keskuudessa ilmenee keskimäärää 
enemmän kannatusta aluetukien 
suuntaamiseen pääkaupunkiseudun 
ja maakuntien keskuskaupunkien 
kehittämiseksi. 

Taloudellisesti jälkeen jääneiden 
ja harvaan asuttujen alueiden tukien 
kannatus kasvaa johdonmukaisesti 
varttuneimman ikäluokan suuntaan.

Rahan jakaminen keskuskaupun-
kien kehittämiseksi miellyttää ennen 
muuta SDP:n ja vihreiden kannattajia. 

SDP:n, keskustan, vasemmis-
toliiton ja kristillisdemokraattien 
kannattajat tukisivat yleisestä talo-
udellisesta kehityksestä jälkeen jää-
neitä alueita. 

Etenkin keskustan ja kristillis-
demokraattien tukijat suuntaisivat 
avustuksia harvaan asutuille alueille.

Tukien kohdentaminen alueil-
le, joiden asemaa sota Ukrainassa ja 
Venäjän läheisyys on vaikeuttanut, 
miellyttää muita enemmän SDP:n ja 
keskustan kannattajia. 

Kokoomuksen tukijoissa on kes-
kimäärää enemmän niitä, jotka 
suhtautuvat varauksellisesti kaiken-
laisiin aluetukiin lukuun ottamatta 
pääkaupunkiseudun kehittämistä.

ENEMMISTÖ KANSASTA SANOO ”KYLLÄ” ALUETUILLE

suhtautuu myötämielisesti
tukiin harvaan  

asutuille alueille.

73%
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koostanut | Eeva-Liisa Hynynenteksti | KAKS / Polemiikki
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Tämä käy ilmi KAKSin tutkimuk-
sesta. 

Käytännössä miltei joka toinen 
näkee myös, että palveluiden saa-
tavuus ja saavutettavuus erityises-
ti perustasolla hyvinvointialueella 
heikkenee (47 %). 

Mahdollisuutta hillitä kustannus-
ten kasvua epäilee (46 %) lähes joka 
toinen. 

Ainakin kaksi viidestä uskoo 
myös omien mahdollisuuksien hei-
kentyvän yhdenvertaisten ja laaduk-
kaiden palvelujen saamiseksi (43 %). 
Yhtä suuri joukko kansalaisia epäilee 
myös uudistuksen kykyä kaventaa 

hyvinvointi- ja terveyseroja (42 %)  
Suomessa.

Uudistus koettelee erityises-
ti keski-ikäisten uskoa. Nuorista 
18 – 30-vuotiaista keskimäärää use-
ampi on vakuuttunut palveluiden 
jopa paranevan. Etenkin perussuo-
malaisten kannattajat katsovat, että 
uudistuksen seuraukset ovat huonoja. 

Hallituspuolueiden tukijat ovat 
taipuvaisia arvioimaan, että kaikki 
säilyy kutakuinkin ennallaan.

Vain viidennes toiveikkaita
Vain viidennes suhtautuu erittäin tai 
melko myönteisesti sote-uudistuk-

kaks tutki

Yli puolet (51 %) suoma-
laisista arvioi palveluiden 
tasavertaisuuden heik-
kenevän sote-uudistusta 
toteutettaessa eri puolilla 
maata.

SOTE-PALVELUIDEN TASAVERTAISUUDEN 
PELÄTÄÄN HEIKKENEVÄN
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palveluiden saatavuus  
ja saavutettavuus  

erityisesti perustasolla 
hyvinvointialueella  

heikkenee

KAKSille tutkimuksen toteutti Kantar Public.  Aineisto on koottu internetpaneelissa tammikuussa 2023. Haastatteluja tehtiin yhteensä 4 013.  
Vastaajat edustavat 18–79 vuotta täyttänyttä väestöä Ahvenanmaata lukuun ottamatta. Tulosten virhemarginaali on koko aineiston tasolla  
suurimmillaan yksi ja puoli prosenttiyksikköä suuntaansa.

Se mikä parhaiten myy yhtäällä, myy todennäköisimmin  
myös toisaalla – globaali syrjäyttää lokaalin, mutta hyvällä 
tuurilla ja markkinointitaidolla lokaalikin voi kasvaa 
globaaliksi. Ainakin niin haluamme uskoa.
Pete Pakarinen Euroopan kulmilla -kolumnissaan Savonmaa-lehdessä 26.4.2023

seen (21 %). 
Reilu kolmannes arvioi näkemyk-

sensä neutraaliksi, siis ei myönteisek-
si eikä kielteiseksi (35 %). Enemmän 
tai vähemmän kielteisesti asennoituu 
lähes kaksi viidestä (37 %).

Muita väestöryhmiä myöntei-
semmin sote-uudistukeen suhtautu-
vat ikääntyneet ja eläkeläiset. 

Keski-ikäisten, ylempien toimi-
henkilöiden ja Uudellamaalla asu-
vien parissa ilmenee tavanomaista 
enemmän kriittisyyttä. 

Suurituloisista lähes joka toinen 
kokee soten huonoksi ratkaisuksi.

Keskustan kannattajista enem-
män kuin kaksi viidestä liputtaa 
soten puolesta (42 %). 

Myös SDP:n kannattajista varsin 
moni suhtautuu myönteisesti (35 %). 
Perussuomalaisten (58 %) ja RKP:n 
(56 %) kannattajien enemmistö suh-
tautuu kielteisesti. Kokoomuksen tu-
kijoista enemmän kuin kaksi viidestä 
asennoituu torjuvasti (43 %).

Tärkeintä on pääsy hoitoon
Enemmistö suomalaisista (57 %) il-
moittaa, että heille on samantekevää, 
miten sosiaali- ja terveyspalvelut jär-
jestetään, kunhan hoitoon pääsee. 

Sen sijaan yli kolmannes (37 %) 
kansalaisista torjuu tämän väittä-
män. 

Kansalaismielipide ei ole juuri-
kaan muuttunut aiemmista mitta-
uskerroista. Väitteeseen on yhtynyt 
eri vuosina enemmistö kansalaisista 
(54 – 62 %). 

Vaatimus, jonka mukaan tulevai-
suudessa asiakkaan pitäisi voida vali-
ta yhteiskunnan maksamia tai osaksi 
maksamia terveys- ja hyvinvointi-
palveluita vapaammin, saa valtaosan 
hyväksynnän (70 %). Kaikkien puo-
lueiden kannattajien enemmistö on 
valmis allekirjoittamaan tämän väit-
teen. 

Näkemykset eivät ole muuttuneet 
syksystä 2021.

Kuntia ei saa lakkauttaa 
Ajatus kuntien lakkauttamisesta ja 
kaikkien tehtävien siirtämisestä hy-
vinvointialueille saa kansalaisilta 
täystyrmäyksen. 

Kaksi kolmesta (68 %) torjuu 
kuntien lakkauttamisen ja niiden 
tehtävien siirtämisen  maakuntata-
solle. 

Vain kuudesosa (15 %) lämpenee 
ajatukselle. 

Tulos on samanlainen kuin vuo-
sina 2021 ja 2018 toteutetuissa tut-
kimuksissa. Vahvimmin kuntien 
kaikkien tehtävien siirtämistä vasta-
ustavat keskustan (80 %) ja kristillis-
demokraattien (80 %) tukijat.

Enemmistöltä ”ei”  
hyvinvointialueverolle
Vain viidennes (20 %) kannattaa ja 
yli puolet (58 %) vastustaa hyvin-
vointialueveroa. Vastustus on hie-
man kasvanut vuodesta 2018 lähtien. 

Etenkään perussuomalaisten  
(77 %), kokoomuksen (71 %) ja kris-
tillisdemokraattien (63 %) kannatta-

jat eivät tue hyvinvointialueveroa. 
Pientä ymmärtämystä vero saa-

vuttaa vasemmistoliiton (35 %), 
vihreiden (34 %) ja RKP:n (32 %) tu-
kijoiden keskuudessa.

Kuinka hyvin kansalaiset ymmär-
tävät, mistä sote-uudistuksessa on 
kysymys? 

Enemmistö (62 %) tyrmää aja-
tuksen, että ei ymmärrä, mistä sote-
uudistuksessa on kysymys. Näin 
tarkastellen sote-uudistuksen sisäl-
lön ymmärtävien osuus on kasvanut 
11 %-yksikköä syksystä 2021. 

Etenkin ikääntyneemmät ja kor-
keasti koulutetut ovat kaikissa kyse-
lyissä tyrmänneet väittämän -  ja siis 
katsoneet ymmärtävänsä, mistä sote-
uudistuksessa on kysymys. 

Vajaa kolmannes (30 %) arvioi, 
että he eivät ole perillä siitä, mistä 
uudistuksessa on kysymys.∙

vastustaa  
hyvinvointiveroa

58%

47%
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koostanut | Eeva-Liisa Hynynenteksti | KAKS / Polemiikki

TERVEYDENHUOLTOJÄRJESTELMÄ  
ON REMONTOITAVA 
– yksin rahan lisääminen ei ratkaise ongelmia 

Näin toteavat emeritusprofessorit 
Olli-Pekka Ryynänen ja Erk-

ki Vauramo KAKSille kirjoittamas-
saan julkaisussa  ”Hyvinvointialuei-
den seuraava askel”.

Samanaikaisesti rahoitusmeka-
nismi ja entisten sairaanhoitopiirien 
keskinäinen kilpailu sekä  varustau-
tuminen sote-uudistuksen tuloon 
ovat ruokkineet ylikapasiteetin ra-
kentamista.

Ryynäsen ja Vauramon mukaan 
Suomen terveydenhuoltoon on muo-

dostunut kalliita, ylimitoitettuja sii-
loja.

Suomen terveydenhuollossa on 
väestömäärään suhteutettuna lähes 
maailman korkein työntekijämäärä, 
mutta hajautettuna lukuisiin pistei-
siin määrä jää niissä niukaksi. 

Ryynänen ja Vauramo toteavat, 
että toimintamallien monimutkai-
suus kuluttaa henkilökuntaa. 

– Lisäksi erikoissairaanhoidon 
tarpeet ovat niin moninaiset, että ne 
jyräävät alleen perusterveydenhuol-

lon kehittämisen, emeritusprofesso-
rit painottavat. 

Kalleudestaan huolimatta suo-
malaiset terveydenhuollon palvelut 
eivät ole tasalaatuisia.

Suomessa on lähimpiin vertailu-
maihin verrattuna enemmän sairaa-
lapaikkoja ja pidemmät hoitoajat. 

– Tämä syö merkittävästi resurs-
seja. 

Lisäksi kuntoutusta on tarjolla 
liian vähän. 

– Tämä siirtää voimavarojen 

Suomen terveydenhuoltojärjestelmän vakavimmat ongelmat, rahoituksen ja työvoiman  
saatavuuden vaikeudet, ovat seurausta lääketieteen paisumisesta ja monimutkaistumisesta  
sekä itse luomastamme pirstaleisesta järjestelmästä.
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suuntaamista kalliimpaan ympäri-
vuorokautiseen hoitoon.

Emeritusprofessorit tähdentä-
vätkin kirjassaan, että pelkkä itseis-
arvoinen voimavarojen lisääminen 
nykyjärjestelmään on riski. 

– Tällöin voimavarojen lisäys voi 
pahentaa ongelmia, koska raja tulee 
joka tapauksessa joskus vastaan. 

Kuinka järjestelmä tulisi sitten 
korjata?
Emeritusprofessorien keskeiset 
neuvot tulevat tässä:

Perusterveydenhuollon on tuo-
tettava palvelut viiveettömästi kan-
salaisen sairastuttua ja hallittava 
pitkäaikaissairauksia. Kaiken muun 
toiminnan tulee olla alisteista näille 
kahdelle päätavoitteille, Olli-Pekka 
Ryynänen ja Erkki Vauramo painot-
tavat.

– Suomi tarvitsee perustervey-
denhuollon sisällön ja tavoitteiden 
uudelleenarvioinnin. Päätökset niis-
tä on tehtävä valtakunnallisesti.

Emeritusprofessorien mukaan 
hyvinvointialueiden määrä tulee su-
pistaa noin kahteentoista  alueeseen. 
Alueellisesti suunniteltua palvelu-
verkkoa, jossa on eniten osaamista ja 
laitteistoa vaativia palveluita, tulee 
keskittää yli nykyisten hyvinvointi-
alueiden rajojen.

Vaatimuksia tulisi asettaa myös 
lääkärien minimimäärälle terveys-
asemilla.

– Terveysasemien tulee olla kool-
taan vähintään neljän lääkärin toi-
mipisteitä. Näiden ulkopuolella 
tarvitaan etätuettuja hoitajavastaan-
ottoja, liikkuvia palveluja tai palvelu-
liikennejärjestelmiä, jotka palvelevat 
myös syrjäseutujen muuta liikkumi-
sen tarvetta.

Emeritusprofessorien mukaan 
perusterveydenhuollon asiakasmak-
sut pitää poistaa.

Ja vielä:
– Kansalaisten valinnanvapau-

den mahdollisuuksia on parannet-
tava. Yksityistä palvelutuotantoa on 

käytettävä nykyistä laajemmin erityi-
sesti perusterveydenhuollossa.

Polemiikin pyynnöstä emeri-
tusprofessori Olli-Pekka  Ryynänen 
kokosi vielä laajemman toimenpide-
listan   uutta hallituskautta silmällä 
pitäen – näin siis hallituskoalitiosta 
riippumatta. Osa suosituksista mai-
nittu jo edellä. 

Lista on Ryynäsen mukaan prag-
maattinen ja ajateltu toteutettavaksi 
alueittain sen mukaan, mikä kullakin 
alueella on tarpeellista. 

- Valtiollisen rahoittajan on mah-
dollistettava myös uudistustyötä, 
hän toteaa.

Toimenpide-ehdotukset  
perusterveydenhuollolle: 
– Tavoitteena on palvelutarpeeseen 
vastaaminen samana tai viimeistään 
seuraavana päivänä.

Tarvitaan riittävä yksikköko-
ko, noin neljän lääkärin toimipiste 
vakituisena on minimi. Lisäksi lii-
kenneyhteyksien varmistaminen 
paikkakunnilla, jotka ovat ilman 
omaa terveysasemaa.

– Etäyhteyksien kehittäminen se-
kä potilaille että työntekijöiden tuke-
miseen.

– Perusterveydenhuollon palve-
lut maksuttomiksi.

– Koulutusmahdollisuuksien ta-
kaaminen, lääkäreiden seniorituki, 
pääsy koulutuksiin ja sisäinen kou-
lutus.

– Lääkärin uramahdollisuuksien 
(erikoistuminen, tieteellinen toimin-
ta) tukeminen.

– Nopeutettujen palveluiden ke-
hittäminen, pikapalvelu kuten esi-
merkiksi autokorjaamoissa.

– Erilaiset omalääkärijärjestelmät 
erityisesti paljon palveluja käyttäville.

– Yksityisten palveluiden osuuden 
kehittäminen huomioiden ostetut 
palvelut, palvelusetelit ja mahdolli-
suus toimia ammatinharjoittajana jul-
kisen järjestelmän sisällä.

– Kannustava palkkausjärjestel-
mä, joka huomioi sekä mahdolliset 
pysyvät rekrytointilisät että episodi-
kohtaisen kannustavan palkkauksen. 

Erityisesti niillä alueilla, joissa 
lääkäreitä on vähän (hyvinvointialu-
eella alle 2,5 lääkäriä/1 000 as.)

– Syrjäseuduilla työhön tulevan 
nuoren lääkärin elämäntilanteen tuke-
minen; kuten asunto tai puolison työ.

– Kaikkien oheistoimintojen vält-
tämättömyyden arviointi: terveystar-
kastukset.

Toimenpide-ehdotukset  
erikoissairaanhoidolle:
– Erikoistumassa olevien lääkärei-
den kouluttautumisen parantaminen 
huomioiden koulutus, työolosuhteet 
ja palkkaus. Edellyttää lisärahoitusta.

– Byrokratian arviointi ja perka-
us. Useimmat etuudet myönnetään 
Kanta-arkiston tiedoilla ilman eril-
listä lausuntoa. 
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Perheessämme on hiljattain iloittu 
Ylen tilaamasta sarjasta, joka seu-
raa neljän autismin kirjon nuoren 

arkea. Yksi heistä on poikamme To-
pi, ja sisarusnäkökulmaa tuo mukaan 
tyttäremme Sointu. Kirjolla-sarjan 
tavoitteena on syventää ymmärrys-
tä erilaisuudeksi koetuista piirteis-
tä. Jättisuosion ja eri palautekanavi-
en perusteella tavoite on saavutettu 
erinomaisesti. 

Yle Areenasta löytyvä sarja ei py-
ri antamaan kattavaa kuvaa autismi-
kirjosta ja sille kuuluvista. Siihen ei 
myöskään sisällytetty valistusohjel-
mille tyypillistä asiantuntijapuhetta. 
Silti Kirjolla on auttanut nostamaan 
autisteja ja heidän pärjäämisensä es-
teitä yhteiskunnalliseen keskuste-
luun.

• • •

Voisin kirjoittaa useamman kolum-
nin hämmästyksen, naurun ja liiku-
tuksen hetkistäni sarjan parissa. Oli 
riemastuttavaa seurata myös Kirin, 
Markuksen ja Juliuksen päiviä, joi-
den varrelle kuuluu niin paljon sa-
moja teemoja kuin omassa perhees-
sämme. En ole tavannut sarjan muita 
nuoria ja heidän vanhempiaan, mut-

Tällä palstalla KAKSin tutkimuspäällikkö 
Sami Borg havainnoi yhteiskuntaa ja 
pohtii kuntia palvelevaa tutkimusta.

kirjolla-sarja on tärkeä  ja omakohtainen

– Terveydenhuollon toimien priori-
sointi. 

– Hyödynnetään terveydenhuollon 
palveluvalikoimaneuvostoa ja arvioin-
tiylilääkäreiden verkostoa. On huomat-
tava, että arviointityö havaitsee paitsi 
säästöjä myös lisärahoitusta tarvitsevia 
hoitokäytäntöjä. 

– Arviointimenetelmät on standar-
doitava vertailujen mahdollistamiseksi. 
Arviointi ja vaikuttavuuden tutkiminen 
vaativat lisärahoitusta.

– Päihde- ja mielenterveyshoidon 
määrää ja laatua tulee parantaa. Eri-
tyistä huomiota vaativia ovat päihde- 
ja mielenterveyspotilaiden sosiaalisten 
palvelujen tukeminen.

Yleisiä toimenpide-ehdotuksia:
– Sairauksien ehkäisyllä tulee tavoi-

tella kansalaisten mahdollisuuksia elää 
terveempänä ja pidempään. 

– Sairauksien ehkäisy voi tuottaa 
myös säästöjä, jos se johtaa mahdolli-
suuteen pienentää kiinteitä kustannuk-
sia.

– Hyvinvointialueiden määrän su-
pistaminen. Noin 12 aluetta mahdolli-
nen.

– Vanhusten hoitotavoitteena on 
5 – 6 % kaikista 75 vuotta täyttäneistä 
ympärivuorokautisessa hoidossa.

– Kuntoutus erityisesti akuuttien 
sairauksien yhteydessä. Tarvitaan sys-
temaattinen kuntoutusjärjestelmä heti 
akuuttihoidon vaiheesta alkaen. Kaikki 
vuodelepoon johtavat sairaudet uhkaavat 
huonontaa iäkkään henkilön toimintaky-
kyä, myös esimerkiksi infektiot ja sydän-
sairaudet.

– Palvelutarpeen kuntouttava arvi-
ointi. Kotiin vietävän palvelun tai tehos-
tetun palveluasumisen tarve todetaan 
kuntouttavalla arviointijaksolla. 

Lisätään välimuotoisen yhteisölli-
sen asumisen mahdollisuuksia.

Näiden ehdotusten professorikak-
sikko toivoo nousevan mukaan uuden 
hallituksen sote-linjauksiin. ∙

➨ Lue lisää aiheesta:
Ryynänen Olli-Pekka & Vauramo Erkki (2023) 
Hyvinvointialueiden seuraava askel.  
Kunnallisalan kehittämissäätiön Julkaisu 59.

14 polemiikki 2/2023



kirjolla-sarja on tärkeä  ja omakohtainen

ta koen – Topin sanoin rakkauden-
myötäistä – yhteyttä heihin. 

Kaikille perheemme jäsenille oh-
jelman katselu oli yhtä seikkailua. 
Topi on asunut vuokrakämpässään jo 
useita vuosia, eikä minulla, vaimolla-
ni ja sisaruksilla ollut selvää kuvaa 
hänen arjestaan ja toimintatyylistään 
kotivierailujen ulkopuolella. TV-ka-
meroiden edessä ja ohjelmaan lei-
kattuna meno vaikutti tutun hurjalta, 
hulvattomaltakin. Mutta kyllä maail-
maan autismia pitää mahtua.

• • •

Polemiikki-lehden lukijoille kannat-
taa jakaa paloja Topin varhaiskasva-
tus-, koulu- ja kuntoutushistorias-
ta, tietenkin hänen luvallaan. Topi 
sai jo ennen kouluikää oikean ja am-
mattitaitoisen arvion ongelmistaan 
kaupungin perheneuvolassa Tampe-
reella. Kunnallisessa päivähoidossa 
Topin erilainen kehitys ja haasteet 
havaittiin jo ennen diagnoosia. 

Lähipäiväkotimme on erityis-
päiväkoti. Topi pääsi siihen ja sen 
jälkeen myös erityisluokalle en-
simmäisestä kouluvuodesta luki-
en. Yläkoulun erityisopettaja Timo 
sai istutettua Topiin urheilukipinän, 

vaikka poika oli siihen asti inhonnut 
liikuntaa. Vitsejäkin Timo yritti ker-
toa oppilailleen, mutta silloin Topi 
oli tokaissut: ”Voisiko arvon maiste-
ri jo siirtyä asiaan?” 

Yläkoulun yhdeksännellä To-
pi siirtyi tavalliselle luokalle, jonka 
jälkeen lukio sujui nelivuotisena. Jo 
lukioiässä saimme kuulla: ”Haluan 
työn, jossa en istu.” Viraaliksi nous-
seessa someklipissä Topi onkin huo-
lestunut selkänsä kestävyydestä ja 
uhkasta joutua konttorirotaksi, jol-
loin täytyy antaa sielun kuolla. 

Lukion jälkeen Topi opiskeli puu-
tarhuriksi ja on nyt sijoittunut kau-
pan alalle hyllyttäjäksi rakennusalan 
töiden ja työttömyysjaksojen jälkeen. 
Elämä luistaa ja pian kolmekymppi-
nen mies on tyytyväinen.

• • •

Topin kuntoutushistoria on pit-
kä ja monipuolinen. Mukana on yk-
silö-, ryhmä- ja perhekuntoutus-
ta: sensorisen integraation terapiaa, 
puheterapiaa, musiikkiterapiaa, 
sopeutumisvalmennuskursseja, ka-
veritaitoryhmiä jne. Ilman diagnoo-
sia ja korotettua hoitotukea useimpia 
näistä ei olisi saatu. Kelan maksamat 

hoitotuet tulivat useina vuosina vas-
ta valitusteitse, mutta tulivat lopulta.

Perhesopeutumisvalmennus-
kursseilla ymmärsin, kuinka erilai-
sessa asemassa eri kunnissa ja eri 
puolella Suomea asuvat perheet ovat 
autismin kirjon lastensa kanssa. Ja 
hekin olivat kuitenkin päässeet kurs-
seille mukaan, eivätkä siten muodos-
ta koko kuvaa perheiden tilanteesta. 

Muistan päätelleeni, etteivät kun-
nan koko tai raha olleet läheskään ai-
na ratkaisevia tekijöitä sille, olivatko 
autistit ja heidän perheet tarvitsemi-
ensa tukitoimien piirissä. Moni oli 
saanut merkittävää apua päiväko-
dista, koulusta, terveydenhuollosta, 
kunnan sosiaalitoimesta, järjestö-
puolelta tai ystäviltä. 

Toisaalta liian moni koki jääneen-
sä ongelmiensa kanssa yksin, ei ol-
lut tietoinen oikeuksistaan tai ei ollut 
mielestään osannut ajaa niitä riittä-
västi. Myös palvelutarjonnan mää-
rä ja laatu näytti vaihtelevan aivan 
liian paljon kunnittain ja alueittain. 
Toivottavasti kunnat ja uudet hyvin-
vointialueet löytävät ratkaisuja näihin 
ongelmiin, sillä tuesta on hyötyä. ∙
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teksti | Eeva-Liisa Hynynen

Vaikka EU pyrkii keskittämään valtaa Brysseliin selättääkseen globaalit  
kriisit yhteisrintamassa, alueiden ja kuntien Eurooppa on kymmenissä 
tuhansissa kunnissa ja sadoissa kansanvaltaisissa aluehallinnoissa.

kuntien eurooppa 
ei sijaitse brysselissä
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K
ansalaisten keskuudesta nou-
seva paikallishallinto on tur-
bulentissa maailmassa pääoma, 
joka ei lopu käyttämällä. Tällä 

pääomalla nykyisenlainen Eurooppa 
– myös Suomi – on aikanaan raken-
nettu. 

Nyt tätä pääomaa tarvitaan taas, 
jos sote-uudistuksen jälkeiset kun-
nat aikovat lisätä elinvoimaansa. Se 
ei kasva kunnanvirastossa vaan kun-
talaisten, alueen yritysten ja lukuisi-
en muiden toimijoiden verkostoissa 
yhdessä kunnan kanssa. 

Polemiikki pyysi Pirkanmaan 
maakuntajohtajan Anna-Mari Aho-
sen ja Etelä-Savon maakuntajohta-
jan Pentti Mäkisen kertomaan, mitä 
kuntien ja hyvinvointialueiden päät-
täjien pitää ymmärtää EU:sta ja mikä 
on tähdellistä juuri nyt.

  Anna-Mari Ahonen korostaa, et-
tä globaalien kriisien keskellä maa-
kunnilla ja kunnilla ei ole varaa 
jäädä odottelemaan ”parempia aiko-
ja” omien strategisten liikkeidensä 
kanssa.

Pentti Mäkisen mukaan EU:n tu-
levaisuuden kannalta perustavan-
laatuinen kysymys on kansalaisten 
luottamus unionin päätöksentekoon: 
kuinka sisämarkkinoitaan tiukasti 
ohjaava unioni antaa liikkumavaraa 

alueelliselle ja paikalliselle päätök-
senteolle tunnistaen alueiden erilai-
set lähtökohdat.

✶ ✶ ✶

Aloitetaan raskaammasta päädystä.
Kun pandemia ollaan viimein se-

lättämässä, edessä ei kuitenkaan näy 
hengähdystaukoa.

Euroopan unioni on historiansa 
suurimpien haasteiden edessä, eikä 
sillä ole varaa epäonnistua. 

Maailma muuttuu nyt pal-
jon ennakoitua  nopeammin, sanoo 
Anna-Mari Ahonen listatessaan vii-
meaikaiset kestouutisaiheet: Ve-
näjän hyökkäys Ukrainaan ja siitä 
käynnistynyt laajamittainen sota, sen 
aiheuttamat muutokset Euroopan 
turvallisuustilanteessa ja talouden 
näkymissä unohtamatta ilmaston-
muutoksen asettamia paineita kii-
ruhtaa vihreässä siirtymässä.

EU:n haasteiden  vaikeuskertoi-
mia korottaa Yhdysvaltojen viime  

Anna-Mari Ahonen
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syksynä julkistama järeä ilmastopa-
ketti: lähes 370 miljardia euroa vih-
reän siirtymän nopeuttamiseksi. 

EU:n ongelma on, että Yhdysval-
tojen  ilmastopaketissa vedetään ras-
kaalla kädellä kotiin päin esimerkiksi 
edellyttämällä teknologialta tiettyä 
kotimaisuusastetta. 

Viime syksystä alkaen on speku-
loitu kauppasodalla Yhdysvaltain ja 
EU:n välillä. 

     – Näin kansallisella tasolla sekä 
koko unionin alueella joudutaan ko-

vaan ja osin epäreiluun tilanteeseen, 
johon ei ole varauduttu, Anna-Mari 
Ahonen sanoo.

Jos EU sallii jäsenmailleen mer-
kittävät kansalliset valtiontuet vih-
reän siirtymän vauhdittamiseksi, 
häviäjiä ovat sellaiset pienet jäsen-
valtiot, joiden kyky rahoittaa yritys-
ten vihreää siirtymää on rajallinen 
ankarassa kilpailutilanteessa – Suo-
mi näiden joukossa. 

✶ ✶ ✶

Euroopan  
unioni on  

historiansa 
suurimpien 
haasteiden 
edessä, eikä  

sillä ole varaa 
epäonnistua.
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Anna-Mari Ahonen muistuttaa, että 
keinoja on myös omissa käsissämme. 
Asenteissammekin on edelleen sää-
tämisen varaa.

– On muistettava, että elinkeino-
elämä tuottaa julkisen sektorin ja-
ettavan, ja siksi kansallisella tasolla 
meidän on tehtävä kaikkemme, et-
tä olisimme globaalissa markkinassa  
myyjien puolella emmekä pelkästään 
ostajina, Ahonen sanoo ja jatkaa.

– Maailma on kylmentynyt mo-
nella tavalla. Onneksi Nato-jäsenyys 
avaa Suomelle sellaisia ovia, jotka 
tuovat uusia mahdollisuuksia mo-
nella eri sektorilla liiketoiminnan 
kasvuun, kumppanuuksiin ja inves-
tointeihin. Verkostot ovat tulleet ai-
empaa tärkeämmiksi.

✶ ✶ ✶

Mutta mitä Euroopan unioni tarjoaa 
maakunnille ja kunnille? 

Nyt Anna-Mari Ahonen pääsee 
aiheeseen, joka on hänelle erityisen 
tärkeä: alueellinen sekä  paikallinen 
demokratia, jotka monissa EU:n jä-
senvaltioissa nousevat vapaiden kan-
salaisten vapaasta tahdosta omissa 
yhteisöissään.

Ahonen täsmentää, että silloin ei 
ole kyse valtion tiukasti ohjaamasta 

aluehallinnosta kotoisten Ely-keskuk-
siemme ja aluehallintovirastojemme 
tapaan.

– En puhu nyt hallinnon järjestä-
misestä, en siis ota kantaa hallinnon 
”laatikkokysymyksiin” vaan haluan 
puhua eurooppalaisesta alueellisesta 
ja paikallisesta demokratiasta.

Ahonen nostaa keskusteluun väi-
töstutkimuksen yli kolmen vuosi-
kymmenen takaa.

Kyseessä on HTT, OTL Erkki 
Mennolan väitöskirja Maakunnan 
vapaus: tutkimus kuntaa laajemman 
yhteisön poliittisen vapauden oikeu-
dellisista edellytyksistä (Tampereen 
yliopisto 1990).

Ahosen mukaan Mennolan poh-
dinnan voi rinnastaa myös kuntiin. 

– Meillä fokus on ollut usein sii-
nä, kuinka palvelutuotanto ja hallin-
to järjestetään. Ikään kuin alue- ja 
paikallisdemokratiassa olisi kyse 
vain hallinnon muodollisesta järjes-
tämisestä ja jonkinlaisesta valtion 
hallinnon paikallisesta jatkeesta. 
Tutkiessaan Euroopan maiden alue-
hallinnon ratkaisuja Erkki Mennola 
törmäsi kysymykseen siitä, miten va-
paa yhteiskunta toimii, Ahonen tote-
aa ja jatkaa.

– Vapaata yhteiskuntaa ei ero-
ta muista yhteiskuntamuodoista 

alueiden euroopan idea  
on vahva paikallinen ja  

alueellinen demokratia,  
joka mahdollistaa 

kansalaisten  
omaehtoisen toiminnan.
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mikään hallinnon tekninen tarkoi-
tuksenmukaisuus vaan yksilöiden ja 
yhteisön oikeus määrätä omista asi-
oistaan, siis päättää omasta tulevai-
suudestaan.

Tätä korostaa myös Euroopan 
unioni linjauksillaan alueiden Eu-
roopasta. 

Tavallaan Euroopan unionilla on 
kahdet kasvot. 

Brysselin iso koneisto pyrkii tii-
vistämään EU-jäsenvaltioita asen-
toon, jossa EU olisi vahvempi ja 
kilpailukykyisempi toimija.

Toisaalta alueiden Euroopan idea 
on vahva paikallinen ja alueellinen 
demokratia, joka mahdollistaa kan-
salaisten omaehtoisen toiminnan.

Näiltä alueilta ja paikallisuuk-
silta EU hakee tuen ja oikeutuksen 
toiminnalleen harjoittaessaan ko-
heesiopolitiikkaa alueiden erojen ta-
soittamiseksi.

✶ ✶ ✶

Puhe kansanvaltaisista paikallisyh-
teisöistä kuulostaisi melkeinpä ”eili-
seltä” ilman viimeaikaisia globaale-
ja ja geopoliittisia käänteitä. Suomen 
itäraja ei ainoastaan erota kahta val-
tiota toisistaan vaan myös kaksi vas-
takkaista näkemystä oikeusvaltiosta 
ja kansalaisyhteiskunnasta.

Anna-Mari Ahosen huolenaihe 
liittyy ennen kaikkea   siihen, miten 
täysin uudessa tilanteessa kuntien 
päättäjät rohkaistuvat työhön, jon-
ka sote-uudistuksen toteutuminen 
mahdollistaa kunnille. 

Kyse on elinvoimakunnista. Siitä, 
miten elinvoimaa kehitetään. 

– Meidän pitää nähdä paikallis-
hallinto voimavarana, joka ei pelkäs-
tään tuota valtion keskushallinnon 
määräämiä palveluja. Eihän sellai-
nen ole alueiden Euroopan idean 

mukaista läheisyysperiaatteen to-
teuttamista, Ahonen naurahtaa.

Läheisyysperiaatteen mukaan 
hallinnon päätökset tulisi tehdä 
mahdollisimman lähellä kansalaista.

Ahonen tähdentää, että läheisyys-
periaatteen suuri idea on mahdollis-
taa paikallisyhteisön omaehtoinen 
kehittämistoiminta käytössä olevilla 
instrumenteilla - ja tämän tarkoitus 
on tuottaa hyvää elämää ja toimin-
taympäristöä kansalaisille sekä yri-
tyksille, jotka siellä toimivat.

Anna-Mari Ahonen viittaa usei-
siin EU:n jäsenvaltioihin, joissa alue-
hallinnon päättäjät valitaan suorilla 
kansanvaaleilla ja alueet voivat päät-
tää myös rahoituksestaan.

– Suomessa ei ehkä ole täysin ym-
märretty ”regionin” alkuperäistä aja-
tusta. Hyvinvointialueuudistuksen 
kautta edetään valtion kokonaan ra-
hoittamana yhä vahvemmin keskus- 
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hallinto- ja valtiopainotteiseen toi-
mintaan, Ahonen summaa.

Uusien hyvinvointialueiden liik-
kumavara jää  erittäin rajalliseksi.

Anna-Mari Ahonen alleviivaa, et-
tä alueiden Euroopan korostama lä-
heisyysperiaate toteutuu Suomessa 
itsehallinnollisten ja verotusoikeu-
den omaavien kuntien kautta. 

Ja juuri siksi kunnat eivät saa nyt 
nukahtaa. 

– Kunnista ehti vuosikymmenten 
aikana kehkeytyä  palvelukoneita, 
joiden liikkumatila on kaventunut, 
Ahonen arvioi ja kannustaa samalla 
kuntia tarttumaan uuteen tilaisuu-
teen vahvistaa alueen elinvoimaa.

✶ ✶ ✶

Anna-Mari Ahosen johtama Pirkan-
maan liitto tarjoaa asiantuntijuut-
ta jäsenkunnilleen, jotka tavoittelevat 
Euroopan aluekehitysrahaston han-
kerahoitusta tai kansallista rahoitusta.

Tampereella on yli 250 000 asu-
kasta, pienimmissä kunnissa vain 
muutama tuhat. 

– Luonnollisesti kuntien kehit-
tämistoiminnassa on suuria eroja, 
Ahonen sanoo.

Yhden merkittävän avun Ahonen 
haluaisi jokaisen kunnanjohtajan 
rinnalle jokaiseen kuntaan: kehittä-
mispäällikön, joka olisi moottori mo-
nenlaisella kehittämiselle ja tukisi 
kunnanjohtajaa. 

Ahosen mukaan jatkossa kehit-
tämisresursseja tarvitaan kunnissa, 
koska ilmeisesti keskipitkällä aikavä-
lillä ohjelmaperusteinen EU-rahoi-
tus säilyy  jokseenkin nykytasolla.

Anna-Mari Ahonen painottaa, et-
tä EU on valtava koneisto ja verkosto, 
joka täytyy tuntea, ettei hukkaa re-
sursseja vääriin paikkoihin.

– Osa EU-rahoista tulee suoraan 
Suomelle ja Suomi jakaa ne valtio-
neuvostotason usein hyvin poliitti-
sella päätöksellä alueille. Kun kyse on 

kansallisella tasolla jaettavasta rahoi-
tuksesta, myös vaikuttamisen koh-
de – TEM:n vastuuministeri – löytyy 
Suomesta. Maakuntien sisällä rahan-
jakoa ohjaa EU-ohjelmia koskeva 
säännöstö.

Brysselissä jaettavasta rahasta 
käydään Ahosen mukaan huomatta-
vasti kovempaa kilpailua.

– Tässä joukossa hakijoina ovat 
suomalaiset tiedeyhteisöt, korkea-
koulut ja tutkimuslaitokset. Lähes 
ylivertaisen taitava rahoituksen ha-
kija on VTT.

Anna-Mari Ahosen mukaan suo-
raan Brysselistä haettavan EU-ra-
hoituksen hakumenettely on vaativa.
Ylikansallisten hankkeiden hallin-
noiminen on oma taiteenlajinsa, jo-
hon harvoin löytyy peruskunnista 
osaamista. Vaikuttavan työn tekemi-
nen laajoissa konsortioissa ei sekään 
ole helppoa, ja EU-rahoitukseen tar-
vitaan vastinrahoitus.

✶ ✶ ✶

Kertomuksia alueellisesta yhteen 
hiileen puhaltamisesta, kehittämis-
voimasta ja  verkostoitumisen tai-
dosta löytyy eri puolilta Suomea. 

Pirkanmaa on turvallisuusalan 
supermaakunta hiukan alle 10 miljar-
din euron liikevaihdolla, noin 10 000 
työntekijällä. Kyse ei ole pelkästään 
aseteollisuudesta ja Patriasta. 

– Pirkanmaalle on kasvanut 
yli 300 turvallisuusalan yrityksen 
ekosysteemi, Ahonen kertoo.

Ahonen uskoo, että aivan samoin 
kuin yritykset oppivat rakentamaan 
tulevaisuutensa yhteistyön varaan, 
oppivat EU-jäsenvaltiotkin.

– EU on löytänyt kriisien keskellä 
vahvuuksiansa varsin nopeassa ajas-
sa. Se on osoittanut, että Euroopan 
unionin jäsenmaina kykenemme toi-
mimaan yhdessä Euroopan eduksi.

✶ ✶ ✶
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Pentti Mäkinen

aivan samoin kuin yritykset  
oppivat rakentamaan  

tulevaisuutensa yhteistyön 
varaan, oppivat eu-valtiotkin.

Etelä-Savon maakuntajohtajal-
la Pentti Mäkisellä on  kokemusta 
Brysselin labyrinteistä. 

Aiemmin hän on työskennel-
lyt muun muassa Kauppakamarin 
ja EK:n palveluksessa. Uravuosiin 
mahtuu myös kommennus Brysse-
lissä.

Pentti Mäkinen avaa Euroopan 
unionin toimintaa tottuneesti eri tu-
lokulmista.

– EU luo vahvan säädöskehikon, 
joka vaikuttaa kansallisen lainsää-
dännön kautta. Tosin vaikutusarvi-
ointeja on hankalaa todentaa paitsi 
silloin, kun mennään jonkin sektori-
lainsäädännön puolelle. Otetaan  esi-



polemiikki 2/2023           23

Pentti Mäkinen

merkiksi ilmasto ja ympäristöasiat, 
joissa EU on tehnyt paljon jäsenmai-
ta velvoittavaa lainsäädäntöä vas-
tatakseen globaaleihin haasteisiin. 
Vaikutukset näkyvät silloin suoraan 
kansalaisten arjessa.

Ilmasto- ja ympäristölainsäädän-
nöllä on  vaikutuksia metsien käyttöön, 
vaikka metsäasiat ovat lähtökohtaises-
ti jäsenmaiden päätösvallassa. 

EU:n päätösten vaikutuksia kan-
sallisella tasolla on silloin vaikea ar-
vioida. 

Seuraava hallitus onkin vaikean 
paikan edessä sovittaessaan kansalli-
sesti yhteen erilaisia tavoitteita.

Toinen EU:n vaikutusalue on sisä-
markkinapolitikka, joka kattaa mer-
kittävän  joukon säännöksiä, jotka 
yhdenmukaistavat myös kansallisia 
säännöksiä. EU:n perimmäinen ta-
voitehan on ollut, tavaroiden, palve-
luiden, pääomien ja työvoiman vapaa 
liikkuvuus ja niitä rajoittavien kansal-
listen säädösten poistaminen. Tämä 
on näkynyt kansalaisten arjessa.

Kolmas tulokulma liittyy EU:n ta-
louspolitiikkaan.

– Paitsi rahaliitosta kyse on myös 
premisseistä, joilla EU:n taloudellista 
vakautta ylläpidetään.  Finanssikrii-
sissä ja covid pandemian hoidossa on 
tehty suuria taloudellisia linjauksia 
ja lisätty jäsenmaiden yhteisvastuu-
ta.  Näillä linjauksilla on merkittäviä 
kansallisia vaikutuksia, Mäkinen sa-
noo ja jatkaa.

–  Suomelle on ollut tärkeää Euro-
alueen taloudellinen vakaus, joka on 
luonut ennustettavan toimintaympä-
ristön niin yrityksille kuin kuluttajille.

Mäkisen mukaan tärkeimmäk-
si konkreettiseksi asiaksi Suomen 
kannalta on muodostunut se, miten 
EU:sta saadaan erilaisia rahoituksia.

– Tämä on jäsenyyden alusta al-
kaen ollut ydinkysymys. Haluamme 
saada jäsenmaksulle mahdollisim-
man paljon vastinetta.

Pentti Mäkinen muistuttaa, et-
tä EU:n rakennerahastot ovat kohee-
siopolitiikan väline alueiden välisten 

erojen tasoittamiseksi.
EU-tason ohjelmista Horisontti  

antaa mahdollisuuksia yrityksien ke-
hittämiselle. Vielä erikseen on vih-
reän siirtymän edistämistä koskevat 
ohjelmat.

– Näiden ohjelmien kautta yri-
tykset ja tutkimusyhteisöt hakevat 
rahoitusta hyviin hankkeisiin. Tavoi-
te on saada Suomeen mahdollisim-
man paljon takaisin EU:n yhteiseen 
kassaan maksetusta rahasta, Mäki-
nen selvittää.

Hänen mukaansa keskustelu EU-
rahoituksista  antaa usein hieman vi-
non kuvan EU:n mahdollisuuksista, 
koska tosiasiassa yksistään EU-ra-
hoituksilla ei ratkaista todella suuria 
asioita.

tavoite on saada  
mahdollisimman paljon  

takaisin eu:n yhteiseen kassaan 
maksetusta rahasta.
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– Ellei sitten ole poikkeuksellisen 
hyvin osattu käyttää tätä koneistoa.

✶ ✶ ✶

Etelä-Savon kannalta rakennerahoil-
la on ollut merkittävä rooli -  ja kaik-
ki saatu rahoitus on pyrittävä käyttä-
mään äärimmäisen taitavasti.

– Meillä ei ole yliopistoa, mutta 
on Kaakkois-Suomen ammattikor-
keakoulu Xamk, joka on varsin ak-
tiivinen rahoitusten hakija, Pentti 
Mäkinen sanoo.

Xamkin lisäksi suurimmat 'hank-
keistajat' ovat muut oppilaitokset ja 
Mikkelin ja Savonlinnan kaupungit.

– Ammattikorkeakoulu ja mo-
lemmat kaupungit kykenevät hake-
maan rahoituksia hankkeisiin, joihin 
tarvitaan aina myös oma vastinra-
ha. Tällä hetkellä kuntien rahoitusti-
lanne ei ole kovin kehuttava ja ilman 
kuntien rahoitusta hankkeet eivät 
lähde liikkeelle.

Mäkinen muistuttaa, että yrityk-
sien hakemat EU-rahoitukset mene-
vät Ely-keskusten kautta.

Etelä-Savon maakuntaliitolla on 
kymmenkunta hankeasiantuntijaa.

– Tuemme kuntien ja muiden 
hanketoimijoiden hankkeita, mutta 
emme valmistele hakemuksia heidän 
puolestaan. Asiantuntijat toki neu-
vovat, millaisiin asioihin kannattaa 
kiinnittää huomiota.

Pentti Mäkinen on kuullut use-
aan kertaan EU-rahoituskäytäntöjä 
luonnehdittavan ”hankehumpaksi”. 

– Rahoitusten hakeminen on oi-
keasti vaativaa työtä, hankkeiden ta-
voitteita arvioidaan huolellisesti ja 
meillä on tarkka jälkikäteisseuranta, 
Mäkinen kuittaa vähättelyt.

Osa hankkeista kestää kovan kan-
sainvälisen vertailun.

– Parhaillaan ammattikorkeakou-
lun ja metsä- ja teknologiateollisuu-
den voimin Savonlinnassa kehitetään 

kuitulaboratoriota, joka edistää met-
sä- ja teknologiateollisuuden kestä-
vää kehitystä, Mäkinen kertoo.

✶ ✶ ✶

Pentti Mäkinen sanoo koko maakun-
nan näkevän metsäteollisuuden mer-
kityksen niin suurena Etelä-Savon 
kannalta, että näihin liittyviin hank-
keisiin on kaikilla toimijoilla ollut 
vahva tahto.

– Toinen meille merkityksellinen 
kehittämiskohde on Saimaan alueen 
matkailu.

Yhteistyö Etelä-Karjalan liiton 
kanssa on tiivistä Saimaan matkai-
lun nostattamiseksi. Tosin haasteet-
kin ovat ainutkertaisen kovat.

– Venäjän rajan sulkeutuminen ja 
turistivirtojen täydellinen loppumi-
nen ovat koetelleet kumpaakin maa-
kuntaa, samoin Pohjois-Karjalaa, 
Mäkinen muistuttaa.

Saimaan matkailun markkinointi 
Eurooppaan on työn alla. 

Mäkisen mukaan haasteena on 
yrityskannan kohtalainen pienuus: 
kovin suuria volyymejä ei ole vielä 
myytävissä.

Eivätkä haasteet pääty tähänkään.
– Puolustusvoimat katsoo, että 

viitostien itäpuolelle ei voida turval-
lisuussyistä rakentaa tuulivoimaloi-
ta, ei ainakaan merkittävissä määrin. 
Tässä koko Itä-Suomi jää hankalaan 
asemaan, Mäkinen korostaa.

Hän toivoo EU:n suuntaavan koh-
dennettua rahoitusta alueille, joita 
Venäjän rajan sulkeutuminen on koe- 

tellut kovimmin. 
Suomen itäiset maakunnat kuu-

luvat varmuudella tähän joukkoon, 
mutta EU:n alueella on muitakin val-
tioita, joita asia koskee. 

Geopolitiikka on nopeasti muut-
tanut Itä-Suomen turvallisuuspo-
liittista asemaa. Tänään ja tulevina 
vuosina kysymys on koko Suomen ja 
koko EU:n turvallisuudesta. Asuttu 
raja on myös turvallinen raja.

✶ ✶ ✶

Pentti Mäkinen on Anna-Mari Aho-
sen tavoin maakunnallisen ja paikal-
lisen itsehallinnon puolestapuhuja.

– EU:n ajatus alueiden Euroopas-
ta ja läheisyysperiaatteesta on tärkeä. 
Ehdottoman hyvää nykykäytännössä 
on, että alueet voivat kohdentaa rahoi-
tusta sinne, mikä on omassa maakun-
nassa tärkeää. Jos minusta olisi kiinni, 
antaisin alueille lisää liikkumavaraa 
rahoitushankkeissa. EU:n yhteiset lin-
jaukset ovat tärkeitä mutta ne eivät sai-
si olla liian yksityiskohtaisia ja alueita 
liiaksi sitovia.

Brysselin koulima EU-konkari 
muistuttaa kunta- ja maakuntaväkeä 
eurooppalaisista ja kotimaisista  mit-
takaavoista.

– Helposti unohtuu, että Suo-
mi on kokonaisuudessaan pieni, 
yksittäinen maakunta on pieni, sa-
moin yksittäinen kaupunki. Siksi 
kaikissa maakunnissa tarvitaan ko-
ko maakunnan kattava visio siitä, 
mitä yhdessä tehdään. On jokseen-
kin varmaa, että pitkällä tähtäimellä 
ei saada tuloksia, ellei tehdä yhdes-
sä riittävän isosti, Mäkinen summaa.

Naapurin kadehtiminen ja kivit-
täminen ei siis kannata.

Saman toiveen isosti yhdessä te-
kemisestä Pentti Mäkinen esittää 
hyvinvointialueille, joiden haasteet 
rahoituksen riittävyydessä ja henki-
löstön saatavuudessa ovat vakavia.

matkailun markkinoinnin 
haasteena on yrityskannan 

kohtalainen pienuus;  
kovin suuria volyymeja  
ei ole vielä myytävissä.
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Myös kunnilta Mäkinen toi-
voo rehellistä ja rohkeaa pohdintaa 
omasta tulevaisuudesta.

– Iso kysymys on, mitä kyetään 
tekemään vähenevien veroeurojen 
kanssa ja mitä ylipäätään voidaan ja 
osataan tehdä elinvoiman puolesta. 
Mitä se käytännössä tarkoittaa eri 
alueilla ja mihin on realistisia mah-
dollisuuksia, hän sanoo ja jatkaa.

– Vähän pelkään, että useimmissa 
kunnissa ei ole vielä mietitty ja ana-
lysoitu tarkkaan, mitä voidaan tehdä 
ja mitä pitäisi tehdä.

✶ ✶ ✶

Yhdestä asiasta Pentti Mäkinen on 
kuitenkin varma. Maakuntaitsehal-
linnolle olisi aito tarve. 

Mäkinen kysyykin, mitä lisäar-
voa on maakuntien asukkaille siitä, 
että valtion ohjaamat Ely-keskukset 
päättävät keskeisestä osasta maakun-
tien rahoituksen käyttöä.

– Sipilän hallituksen aikana meil-
lä Etelä-Savossa oli valmisteltu jo 
hyvä, erityisesti elinvoiman kehittä-
mistä tukenut malli osana suurempaa 
uudistusta. Se kaatui osana isompaa 
hanketta. Se olisi nimenomaan elin-
voiman kehittämisen kannalta edel-

leenkin ajankohtainen.
Pentti Mäkinen muistuttaa, että 

Keski-Euroopan suuret valtiot malli-
esimerkkinä Saksa, ovat tukeutuneet 
kansanvaltaiseen aluehallintoon. 

Suomessa näyttää vallitsevan 
edelleen vahva usko valtion keskus-
hallinnon ohjaukseen maakunnan 
oman päätöksenteon sijaan.

–  Näyttää jotenkin siltä, et-
tä valtiolla on vahva epäluottamus 
alueita kohtaan. Se viesti kuuluu lä-
pi myös hyvinvointialueiden erittäin 
tiukassa ohjaamisessa.

Pentti Mäkinen toivoo, että ikään-
tyvän väestön ja työvoimapulan kou-
rissa kamppailevat maakunnat olisivat 
vapaampia omissa ratkaisuissaan.

Vaikka Etelä-Savon väestötilasto-
ja usein kauhistellaan, niiden rinnal-
la on myös toisenlaisia tilastoja. 

Vapaa-ajan asuntoja maakunnassa 
on runsaat 46 000 ja näissä kausiasu-
jia parhaimmillaan yli 80 000. Keski-
määrin kausiasukas viettää vuodessa 
yli sata vuorokautta Etelä-Savossa.

Tästä ryhmästä löytyy lääkäreitä 
ja hoiva-alan työntekijöitä sekä mui-
takin osaajia, joista maakunnissa on 
pulaa.

– Hyvä kysymys on, kuinka notke-
aksi julkinen työnantaja voi muuttua 

kyetäkseen räätälöimään työsuhteita 
sellaisille osaajille, joita kiinnostaisi 
kausiluonteinen tai osa-aikainen työ.

Pentti Mäkinen korostaa, että 
maakunnat ja kunnat osaavat hoi-
taa vastuunsa, jos annetaan vapaut-
ta paikallisista olosuhteista syntyviin 
ratkaisuihin.

– Jos rakennat itsellesi taloa, et 
kai sinä sitä huonosti tee. Miksi maa-
kunnissa ja kunnissa toimittaisiin 
omia kansalaisia vastaan, maakunta-
johtaja kysyy ja lisää vielä uskovansa 
siihen, että uudessa, muuttuneessa 
turvallisuustilanteessa Suomen voi-
mavaroja ovat maakunnat ja kunnat.

Nehän ovat sidottuja maantie-
teeseen, ja pysyvät siksi vartiopai-
koillaan. Kuten Ukrainasta olemme 
havainneet, vahva side omaan aluee-
seen on kriisiaikana vahva syy oman 
puolustamiseen. ∙  
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Jos rakennat itsellesi taloa,  
et kai sinä sitä huonosti tee. 

Miksi maakunnissa ja  
kunnissa toimittaisiin  

omia kansalaisia vastaan.
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Kunnallisalan kehittämissäätiön 
hallitus vieraili huhtikuussa Sak-
sassa ja Ranskassa ja tutustui sa-

malla EU-päätöksentekoon. Edelli-
sestä ulkomaanvierailusta oli ehtinyt 
vierähtää kymmenisen vuotta. 

– Nyt suurten hallintomuutos-
ten keskellä tuntui ajankohtaiselta ja 
tärkeältä käydä perehtymässä kah-
den ison EU-jäsenmaan hallintoon 
ja siihen, kuinka asioita Euroopan ta-
solla viedään eteenpäin, Kunnallisa-
lan kehittämissäätiön puheenjohtaja 
Merja Taponen sanoo.

Saksassa KAKSin hallitus pereh-
tyi muun muassa Rastattin piirikun-
nan ja Baden-Badenin kaupungin 
hallintoon. Ranskassa tutustumis-
kohteina olivat Molsheim Mutzigin 
kuntayhteisö ja Suur-Pariisi.  

– Täytyy sanoa, että saksalaiseen 
ja ranskalaiseen hallintoon verrat-
tuna suomalainen hallinto tuntuu 
hyvin suoraviivaiselta, tehokkaas-

ti järjestetyltä ja ymmärrettävältä. 
Ranskalaiset vitsailivatkin, että jos 
jonkin asian voi tehdä monimutkai-
sesti, miksi tehdä sitä yksinkertaises-
ti, Taponen naurahtaa.

Asiat, jotka saksalaisia ja rans-
kalaisia kunta-alan ihmisiä pohdi-
tuttivat, olivat kuitenkin Taposen 
mielestä hyvin samankaltaisia kuin 
meillä täällä Suomessa. Esimerkke-
jä näistä ovat työvoimapula, ilmas-

kaksisia ajatuksia euroopan sydänmaista
Suomen kunnat painiskelevat 
pitkälti samankaltaisten  
haasteiden kanssa kuin  
muukin Eurooppa. 

Merja Taponen

teksti ja kuvat| Maria Markus
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kaksisia ajatuksia euroopan sydänmaista

tonmuutos ja sen hillitseminen sekä 
joukkoliikenteen järjestäminen alu-
eilla, joilla ei ole tiivistä asutusta. 

– Tuli vankka käsitys siitä, että me 
suomalaiset olemme eurooppalaisia 
ja painiskelemme samojen haasteiden 
kanssa kuin muutkin EU-maat. 

Hallinnon kirjo
Reissulla kävi selväksi, että toimi-
va paikallishallinto voidaan järjestää 
monin eri tavoin. Esimerkiksi Rans-
kassa ei Merja Taposen mukaan näh-
ty lainkaan ongelmallisena sitä, että 
yhteen ja samaan hallinnolliseen alu-
eeseen kuuluu isoja ja pieniä kuntia. 
Suur-Pariisi pitää sisällään niin pa-
rin tuhannen asukkaan pikkukuntia 
kuin yli kahden miljoonan asukkaan 
Pariisin, ja kokonaisuudessaan alu-
eelle mahtuu 131 kuntaa ja runsaat 
seitsemän miljoonaa asukasta. 

– Ja silti siellä on saatu ajettua lä-

pi esimerkiksi päätös pyrkiä päästöt-
tömään liikenteeseen, eli koko alue 
on määritelty vähäpäästöiseksi vyö-
hykkeeksi, lisää Vaalan kunnan vs. 
hyvinvointijohtajana työskentelevä 
Anne Huotari.

Huotaria kiinnosti perehtyä 
Ranskassa sosiaali- ja terveyden-
huollon järjestämiseen ja erityises-
ti siihen, miten vakuutuspohjaisen, 
melko yksityispainotteisen soten ja 
kuntien yhdyspinnat toimivat. 

– Minulle jäi sellainen kuva, että 
toimijoiden välisistä liittymäpinnois-
ta ei puhuta Ranskassa läheskään 
niin paljon kuin meillä. 

Ranskassa sairaalat ovat valtion 
sairaaloita, mutta perusterveyden-
huolto perustuu lääkäreiden yksi-
tyisiin klinikoihin, niin sanottuihin 
perhelääkäreihin. 

– Suurissa kaupungeissa järjes-
telmä toimii ilmeisen hyvin, mutta 
kauempana keskuksista lääkäripal-
veluita ei aina ole riittävästi saatavil-
la, Anne Huotari sanoo. 

Tietoa yli puoluerajojen 
KAKSin hallituksen Euroopan mat-
kaan mahtui myös vierailu Stras-
bourgiin. Siellä matkalaiset tutustui-
vat Suomen pysyvään edustustoon 
Euroopan neuvostossa sekä Euroo-
pan parlamentin kuukausittaiseen 
täysistuntoon. 

– Kyllähän kunnat ovat usein se 

taho, joka lopulta EU-päätöksetkin 
laittavat toimeen ja toteuttavat. Kun-
tapäättäjien olisi hyvä olla paremmin 
perillä EU-päätöksenteosta, Merja 
Taponen toteaa.

Tosiasia on hänen mukaansa kui-
tenkin se, että EU:ssa käsitellään niin 
valtava määrä asioita ja asiakokonai-
suuksia, ettei kukaan alue- tai kun-
tapoliitikko pysty niihin riittävästi 
perehtymään. 

– Tarvitaan yhteistyötä sekä li-
sää Euroopan unioniin paneutuvia 
ihmisiä. Se on tärkeää jo ihan sen-
kin takia, että kunnissamme toimivat 
yritykset saisivat osuutensa EU-ra-
hoituksesta.

Kuntien yhteydenpito EU-toimi-
elimiin kulkee pääasiassa maakun-
taliittojen kautta ja koordinoimana. 
Maakuntaliitoilla on Brysselissä toi-
mistoja, ja esimerkiksi Pohjois- ja 
Itä-Suomella on siellä oma yhteinen 
toimipiste. 

– Myös suurimmilla kaupungeil-
la voi olla Brysselissä omat edusta-
jansa, mutta yksittäiset pienemmät 
kunnat ovat tietysti liian pieniä or-
ganisaatioita lähtemään sinne yksin, 
Taponen sanoo.

Myös Anne Huotari on sitä miel-
tä, että EU jää melko kaukaiseksi asi-
aksi suomalaisen kunta-alan toimijan 
näkökulmasta. Itse hän entisenä kan-
sanedustajana seuraa EU-päätöksiä 
keskimääräistä enemmän ja kysyy Antti Mykkänen, Raija Vahasalo ja Anne Huotari

KAKSin hallitus kävi tutustumassa Euroopan matkallaan myös Euroopan parlamentin täysistuntoon.
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tarvittaessa tietoa alueiden komitean 
jäseniltä ja europarlamentaarikoilta, 
puoluerajoista piittaamatta.

– Suomella on niin vähän mep-
pejä, että puoluepolitiikalla ei pitäi-
si olla merkitystä siihen, kuka ottaa 
keneenkin yhteyttä. Itse katson läpi 
parlamentin valiokunnat ja mietin, 
kenelle mikäkin asia kuuluu. Olen 
oululaisena vasemmiston valtuu-
tettuna usein kysellyt asioita muun 
muassa Kokoomuksen Sirpa Pieti-
käiseltä, , Huotari kertoo. 

Kunnanvaltuutettuja Huota-
ri neuvoo kääntymään myös oman 
puoluetoimiston puoleen halutes-
saan tietoa EU-päätöksenteosta. 

EU kiinnostaa
Kirkkonummella Gesterbyn koulun 
rehtorina työskentelevä Raija Vaha-
salo painottaa, että aina kyse ei ole 
tiedon puutteesta, jos EU-asiat tun-
tuvat hankalilta ja kaukaisilta. Oike-
astaan päinvastoin.

– Tietoa kyllä on, ehkä liikaakin. 
Luulen, että esteenä on usein vaikea 
terminologia ja monimutkainen tapa 
ilmaista asioita 

Hän muistuttaa, että me suoma-
laiset olemme hyvin EU-myöntei-
siä. Elinkeinoelämän valtuuskunnan 
tuoreen tutkimuksen mukaan 64 
prosenttia suomalaisista suhtautuu 
EU-jäsenyyteen myönteisesti. Kiel-
teisesti asiaan suhtautuu vain 17 pro-
senttia. 

– EU-asiat varmasti kiinnostaisi-
vat suomalaisia, jos ne tarjoiltaisiin 
kansalaisille arkisesti ja selkeästi. 

Vahasalo kääntää katseen myös 
koululaitokseen. 

– Opetuksessakin pitäisi muistaa 
ottaa EU-tietous huomioon. Kouluis-
sahan se uusi EU-sukupolvi kasvaa.

Hän uskoo, että Suomella on 

kaikki edellytykset ja mahdollisuu-
det olla kokoaan suurempi EU-vai-
kuttajamaa. 

Vaikuttamisen vaikeus
Niin, entäs se vaikuttaminen sitten? 
Suomessa painotetaan tarvetta ak-
tiivisempaan vaikuttamiseen EU:ssa 
etenkin asioiden varhaisessa valmis-
teluvaiheessa. Usein kuitenkin käy-
tännössä käy niin, että Suomen kanta 
EU-asioihin muodostetaan eduskun-
nassa vasta sen jälkeen, kun EU-ko-
missio on tehnyt asiasta esityksen. 

– Yleensä tieto direktiivien vai-
kutuksista kuntiin tulee liian myö-
hään, Anne Huotari sanoo.

Suurlähettiläs Nina Nordströmiä tapaamassa EN-edustustossa Strasbourgissa. 

Euroopan parlamentissa Strasbourgissa. 
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EU:n asetukset ja direktiivit on saa-
tettava osaksi kansallista lainsää-

däntöä kunkin jäsenvaltion toimesta, 
mikä usein vaikuttaa alue- ja kunta-
tason päätöksentekoon. Esimerkiksi 
EU:n ympäristösäädökset voivat vaatia 
alueellisia tai kunnallisia viranomaisia 
ryhtymään tiettyihin toimiin saastut-
tamisen vähentämiseksi tai luonnon 
monimuotoisuuden suojelemiseksi. 

Kuntaliiton vuonna 2014 tekemän 
selvityksen*)mukaan EU vaikuttaa 
noin 63 prosenttiin kuntien lakisää-
teisistä tehtävistä. Näistä EU-vaiku-
tuksista 26 prosenttia on määritelty 
suoraksi, 33 prosenttia välillisek-
si, ja 41 prosentissa toteutetaan sa-
mansuuntaisia tavoitteita EU:ssa ja 
Suomessa. Korkein EU-vaikutus oli 
työ- ja elinkeinoministeriön vastuulla 
olevissa tehtävissä, joissa 81 prosen-

tissa tehtävistä on EU-vaikutus. 
Kunta- ja aluetason päätöksente-

koon EU vaikuttaa paitsi säädösten, 
myös rahoitusohjelmien sekä alueel-
lista ja kunnallista kehitystä edistävi-
en politiikkojen ja aloitteiden kautta. 
Vaikutuksen laajuus kuitenkin vaih-
telee riippuen esimerkiksi kyseessä 
olevasta politiikan alasta sekä alue- ja 
kunnallisten viranomaisten sitoutu-
misesta ja osallistumisesta EU:n pää-
töksentekoprosesseihin. 

Kyse on aina vuorovaikutteises-
ta vaikuttamisesta, sillä EU on jä-
sentensä oma luomus, johon kaikilla 
niillä on ainakin periaatteessa mah-
dollisuus vaikuttaa. Suomessa on 
painotettu tarvetta aktiivisempaan 
vaikuttamiseen erityisesti EU-asioi-
den varhaisessa valmisteluvaiheessa 
Euroopan komissiossa. 

Suomesta kuudella alueella on 
oma Brysselin toimistonsa. Suu-
rimman pinta-alan kattaa Itä- ja 
Pohjois-Suomen maakuntien edun-
valvontayksikkö. Länsi-Suomen toi-
mistossa on mukana neljä maakuntaa. 
Hämeellä ja Helsingillä on omat toi-
mistonsa. Turku ja Varsinais-Suomi 
sekä Tampere ja Pirkanmaa ovat lyöt-
täytyneet yhteen keskuskaupungin ja 
maakunnan yhteisiksi toimistoiksi. 
Lisäksi tulevat lukuiset kansalais- ja 
etujärjestöjen etuverkostot. 

Jos EU siis vaikuttaa kunnalliseen 
ja alueelliseen päätöksentekoon mo-
nella eri tavalla, tarjoaa se myös vaikut-
tamisen paikkoja monella eri tasolla. 

Hänen mielestään yhteys euro-
parlamentaarikkojen ja Suomen edus-
kunnan välillä on yleensä ottaen liian 
heikko, ja se heijastuu myös kuntiin. 

Jyväskylän kaupunginjohtaja  
Timo Koivisto on tyytyväinen kau-
pungin omien europarlamentaarik-
kojen yhteydenpitoon kotikaupungin 
suuntaan. 

– Kyllä meidän europarlamentaa-
rikot Henna Virkkunen ja Mauri 
Pekkarinen ovat meille hyvä kon-
takti ja tietolähde.

Muuten Koivistokin näkee paljon 
parantamisen varaa kuntien vaikut-
tamistyössä EU:n suuntaan. Kau-
punkien strategisia tavoitteita voisi 
hänen mielestään edistää paljonkin 

pyrkimällä vaikuttamaan vaikkapa 
EU:n tutkimus- ja koulutusohjelmiin 
jo niiden valmisteluvaiheessa. 

– Esimerkiksi Jyväskylä Suomen 
johtavana liikuntakaupunkina voisi 
varmastikin hyötyä enemmän siitä, 
että EU rahoittaa paljon liikuntatut-
kimusta ja muuta liikunta-alan toi-
mintaa. 

Hän kertoo, että Euroopan ko-
missiossa ollaan jopa hämmästyt-
tävän avoimia valmisteluprosessien 
suhteen ja siellä kuullaan mielellään 
myös talon ulkopuolista asiantunti-
juutta asioiden valmisteluvaiheessa 
– paljon enemmän kuin Suomessa. 

Mutta jälleen törmätään resurssi-
en pienuuteen. 

– Hampurin kaupungin edustaja 
kertoi, että heillä on 30 henkilön EU-
edustusto. Se on heidän mielestään 
riittävä henkilöstömäärä löytämään ne 
asiat, joihin he voivat Hampurin näkö-
kulmasta vaikuttaa, Koivisto sanoo.

– Me emme tietenkään voi haa-
veillakaan tuollaisista henkilöstö-
resursseista. Pyrimme hyödyntämään 
Länsi-Suomen Eurooppa-toimistoa. ∙

EU VAIKUTTAA JA SIELLÄ VAIKUTETAAN MONELLA ERI TASOLLA

Timo Koivisto

*)Kuntaliitto 2014: Suomen kunnat ja EU: missä 
määrin EU vaikuttaa kuntien toimintaan? Selvitys 
EU:n vaikutuksesta kuntien lakisääteisissä tehtävis-
sä, kunnanvaltuustojen päätöksenteossa ja Helsin-
gin kaupungin toimielinten päätöksenteossa
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T
ampereen yliopiston tutkijoi-
den mukaan sosiaalisen, eko-
logisen ja taloudellisen kestä-
vyyden edistäminen korostuu 

entisestään ilmastonmuutoksen ai-
heuttamien ongelmien, sosiaalisen 
eriarvoistumisen ja taloudellisten 
haasteiden ristitulessa.

Näihin on kiinnitetty huomiota 
vuosikymmenien ajan.

Vuosi 1987, Bruntlandin komis-
sio, raportti koko maailman yhteises-
tä tulevaisuudesta ja sitoutuminen 
kestävän kehityksen ekologiseen, ta-
loudelliseen ja sosiaaliseen ulottu-
vuuteen. 

Vuosi 2015, Agenda 2030 ja sen 17 
kunnianhimoista hyvän elämän ta-
voitetta. 

Tuttuja asioita, jotka ovat olleet 
tiiviisti mukana kuntien strategiois-
sa viimeistään uuden kuntalain voi-
maantulosta ja nousseet voimakkaasti 
agendalle energiakriisin myötä.   

Kestävyyden käsite jää kunnissa 
kuitenkin yhä varsin abstraktille ta-
solle, toteaa julkisen talousjohtami-
sen yliopistonlehtori Lotta-Maria 
Sinervo Tampereen yliopistosta. 

Kestävyyspuhe on ympäripyöre-
ää, jopa päälle liimattua, eikä tuloksia 

synny. Kestävyys kulkee kuntatyössä 
mukana, mutta irrallisena ilmiönä. 

– Yllättävänkin irrallisena, vaikka 
se on lain mukaan kuulunut kunnil-
le jo kaksi strategiakautta, kuntalain 
2015 uudistuksesta saakka. Ajatel-
laan, että riittää kun asia on mainittu 
strategiassa eikä kestävyyttä nähdä 
sellaisena alueena, jossa mitataan tu-
loksia, Sinervo sanoo.

Tavoitteet hyvät  
mutta mitä sitten?
Lotta-Maria Sinervon tutkimusryh-
mä on pureutunut kestävyysilmiöön 
kuntaorganisaatioissa haastattele-
malla johtajia. 

Tutkimuksessa ei vertailtu kuntia 
vaan selvitettiin eri asemissa työs-
kentelevien mahdollisuuksia edistää 
kestävyyttä yhteisenä arvona.   

Viranhaltijoille, erityisesti ta-
lous-, rahoitus-, ja toimialajohtajille 
suunnatuilla kyselyillä ja teemahaas-
tatteluilla kootusta aineistosta nou-
see selvästi esille hyvien tavoitteiden 
ja puuttuvan toimeenpanon ristiriita.   

Sinervon mukaan kunnat sanoit-
tavat kestävyyttä todella hyvin stra-
tegian tasolla, ja strategiaa pidetään 
tärkeänä kestävyyden välineenä, 

mutta toimeenpano ja vaikuttavuus 
jäävät epäselviksi. 

Kestävyys juuttuu siis strategia-
tasolle ja toteutus törmää kunnan 
eri hallinnonalojen toimintatapoihin 
ja kulttuureihin eli niihin kuuluisiin 
siiloihin. 

Tulos yllätti tutkijaryhmänkin. 
Sinervo naurahtaa, että päädym-

me jälleen tyypilliseen hallinto-
tieteen tutkimustulokseen siilojen 
madaltamisen tärkeydestä.

Sinervo lähtee sitten purkamaan 
tuloksia haastamalla strategian käyt-
töä ja johtamista. 

– Haluamme tutkimuksessa nos-
taa esiin, että strategia voisi olla vah-
vempi työkalu, ja sillä pitäisi olla 
selvempi kytkös toiminnan ja talou-
den suunnitteluun, Sinervo sanoo.  

Ilmiönä kestävyys oli tutki-
muksen vastaajille tuttu, mutta sen 
määrittelyyn ja tulkintaan liittyi epä-
varmuutta ja epätietoisuutta. 

– Epävarmuus tuli esille siinä, et-
tei tiedetty, miten asian pitäisi minun 
työssäni näkyä tai pitäisikö minun 
olla kiinnostunut asiasta. Se on myös 
yksi syy, miksi tutkimuksemme kyse-
lyn vastausprosentti jäi melko mata-
laksi, Sinervo huomauttaa.

Kilohinnoittelusta yhteisten arvojen johtamiseen:  
kestävyys etsii yhä paikkaansa 
kuntaorganisaatiossa
Sosiaalisen, ekologisen ja taloudellisen kestävyyden edistäminen on 
yksi kuntien merkittävimmistä tehtävistä. Miksi kestävyys ja sen edis-
täminen jäävät kuitenkin yhä irralliseksi muusta arkipäivän työstä?
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tutkimustulos kuvaa sitä, ettei ole ollut aikaa  
eikä mahdollisuuksia tehdä kestävyydestä yhteistä 
asiaa. irrallisuus johtuu juuri siitä, että kestävyys 
nähdään yksilöiden asiana, ei johtamisasiana.

Budjetti pois peruutuspeilistä ja 
kestävyys osaksi johtamista
Tutkimuksesta käy myös ilmi, et-
tä kestävyyttä ei tunnisteta kunnis-
sa kokonaisuudeksi, joka vaatii joh-
tamista. 

Kestävyystyö oli usein riippuvais-
ta siitä, miten tärkeäksi yksittäiset 
johtajat sitä arvioivat.  

– Tulos kuvaa sitä, että ei ole ollut 
aikaa eikä mahdollisuuksia tehdä kes-
tävyydestä yhteistä asiaa. Irrallisuus 
johtuu juuri siitä, että kestävyys näh-
dään yksilöiden asiana, ei johtamis-
asiana, Lotta-Maria Sinervo sanoo.

Kestävyysjohtamista Sinervo ei 
lähde rakentamaan omaksi kokonai-
suudekseen, vaan sijoittaisi tehtävän 
myös talousjohtajan pöydälle.   

Tutkimus osoitti, että tietoa ta-
lousjohtajilla on, ja haastatteluissa 
todettiin, että paatuneinkin kamree-
ri on joutunut kestävyyteen perehty-
mään. 

Sinervo katsoo, että talousjohta-
jan tehtävään kuuluu kestävyysvies-
tin vieminen. 

– Haastan talousjohtamista. Voi-
daanko taloutta johtaa irrallaan 
kaikesta muusta, mitä kunnassa ta-
pahtuu? Kestävyystematiikassa nä-
kyy hyvin vahvasti, että talousjohtaja 
ratkoo resurssien riittävyyttä ja eko-

loginen kestävyys kuuluu enemmän 
teknisen johtajan pohdintaan, Siner-
vo sanoo ja jatkaa.

- Halusimme tutkia, onko todel-
la näin, että kestävyys hajoaa kunnan 
organisaatiossa pieniksi osasiksi vai 
voisiko se läpäistä arvona koko orga-
nisaation. 

Kestävyyttä kuvaava tieto tulisi-
kin Sinervon mukaan kerätä ja sijoit-
taa osaksi budjetointiprosessia. 

Käytäntö, jossa lähdetään liik-
keelle edellisen vuoden budjetista 
lisäillen ja vähennellen ei lähtökoh-
taisesti sisällä laajaa tietopohjaa so-
siaalisista ja ekologisista mittareista, 
vaan taloutta kuvaava tieto painot-
tuu.

Tämän käytännön Sinervo muut-
taisi, ja puhuisi talousarvion ja talou-
den suunnittelun sijaan toiminnan 
suunnittelusta. Kestävyys on siinä 
vahvasti tietopohjakysymys. 

– Budjettia suunnitellessa kat-
sotaan nyt peruutuspeiliin, kun 

lähdetään liikkeelle edellisen vuo-
den taloudesta. Kestävyys edellyt-
tää eteenpäin katsomista, ja tässä on 
vahva ristiriita, Sinervo painottaa. 

Kestävyys on muutakin kuin  
vihreitä investointeja
Kun alkava hallituskausi tuo meno-
leikkauksia todennäköisesti myös 
kuntien budjetteihin, keskustelu ta-
louden suunnittelusta ja ylipäänsä 
resursseista varmasti jatkuu. 

Lotta-Maria Sinervon mukaan 
kestävyyden kysymykset ovat jatkos-
sakin tärkeitä, mutta tiukkenevassa 
tilanteessa tuottavuuden tekijät nou-
sevat helposti hallitsemaan keskus-
telua. 

– Haastatteluissa pääsimme kat-
somaan, miten johtajat käsittelevät 
kestävyyttä omassa työssään. Lop-
puvuodesta vastauksissa näkyi jo 
energiakriisi ja pohdinta, onko täs-
sä taloustilanteessa mahdollista ol-
la kestävä. Näyttää siltä, että kestävä  
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tärkeä kysymys onkin,  
nähdäänkö ikäihmiset  
kunnissa hyvinvoinnin ja  
demokratian näkökulmista 
asiakkaina, edunvalvojina vai 
aktiivisina kansalaisina.

kehitys ymmärretään pitkäl-
ti vihreiksi investoinneksi. Näin se 
ulkoistuu taas helposti kunnan ydin-
toiminnasta, Sinervo toteaa.

Samaa ulkoistumista tutkijat ku-
vaavat kestävyyden projektisaatiolla. 

Haastatteluihin tallentui esi-
merkki kaupungista, jossa oli me-
neillään 46 eri ohjelmaa kestävän 
kehityksen edistämiseen. 

– On todella syytä kysyä, ovatko 
ne kaikki tarpeellisia. 

Ajattelun, jossa pohditaan, onko 
kunnalla varaa toimia kestävästi, Si-
nervo kuitenkin torjuu. 

– Se kertoo, miten kestävyys ym-
märretään: kun talous on kunnossa, 
se mahdollistaisi muun kestävyyden. 
Emme voi kuitenkaan elää odottaen 
tasapainoista tilannetta ja vasta sit-
ten aloittaa toimimista kestävästi.  

Tiukkenevassa tilanteessa on en-
tistä tärkeämpää nivoa yhteen toimi-
alajohdon tavoitteet ja konkreettiset 
valinnat, jotka tehdään organisaation 
muilla tasoilla.  

– Kun haastattelimme toimi-
ala- ja talousjohtajia siitä, missä 
tilanteissa kestävyyteen liittyviä va-
lintoja tehdään ja mitä ne ovat, on 
sanottava, että tämä johdon taso ei 
tee käytännön valintoja vaan koros-
taa agendalle tuomista ja poliittisten 
päätöksenteon sanoittamista. Esi-
merkiksi sosiaalisen kestävyyden va-
linnat joutuu tekemään päiväkodin 
johtaja tai koulun rehtori.

Yksikkötason johtajien kestä-
vyystyön analysoinnin Sinervo nä-
keekin tärkeänä jatkotutkimuksen 
aiheena.

Kestävyyden kilohinta?
Jotta kestävyys muuttuu käytännöik-
si, sen on läpäistävä koko organisaa-
tion arkinen työ eikä se voi jäädä kä-
siteltäväksi vain ylimmän johdon 
agendoilla. 

Tutkimuksen raportissa todetaan, 
että kestävyys kunnassa edellyttää 
johtajia, johtamisen tekoja ja paikko-
ja, myös yhteiskunnan eri tasoilla.  
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➨ Tutkimuksen voi ladata 
täältä: 

Esimerkkinä onnistuneesta kes-
tävyysperiaatteiden läpäisystä 
Lotta-Maria Sinervo mainitsee han-
kintalain, jossa hankintayksikölle on 
kirjattu mahdollisuus ottaa kestävän 
kehityksen näkökohdat huomioon.

Verrattain laimeasta lain muotoi-
lusta huolimatta Sinervo katsoo, että 
kuntien hankintaprosessissa muutos 
kohti kestävyyden huomiointia nä-
kyy vahvasti. 

Ympäristökriteerejä kirjoitetaan 
kilpailutuksiin ja sosiaalisia kriteere-
jä tarkkaillaan entistä enemmän. 

 – Haastatteluaineistossamme tu-
li hankinnoissakin esille hintalappu, 
puhuttiin kestävyyden kilohinnasta 
ja siitä, onko kestävä vaihtoehto ta-
loudellisesti mahdollista toteuttaa. 
Näen hankinnat kuitenkin kokonai-
suutena, jossa on tahtoa sisällyttää 
kestävyyden kriteerejä kilpailutuk-

siin ja pohtia vihreän rahoituksen 
merkitystä, Sinervo toteaa.

Koko kuntaorganisaatioon Siner-
vo toisi aikaa, paikkoja ja tilaisuuksia 
rakentaa yhteisymmärrystä.  

– Moni haastateltavamme nosti 
esiin johtoryhmätyöskentelyn. Siellä 
siilojakin voidaan ylittää ja vahvistaa 
yhteisiä tavoitteita. 

Ehkä ratkaisevin resurssi kestä-
vyyden edistämisessä on eri tason 
johtajien aika paneutua siihen, miten 
se omalla vastuualueella konkreetti-
sesti toteutuisi. 

– Aikaa ajatella. Johtamisella on 
vaikutettava siihen, ettei asioiden 
hoito ja organisointi vie kaikkea ai-
kaa. On luotava tilaisuuksia luoda 
ymmärrystä, jos kestävää kehitystä 
halutaan edistää ja toimeenpanna, 
Sinervo linjaa.

Kunnallisalan kehittämissäätiön 

rahoittama tutkimus Kestävä kun-
tatalous: raportoinnista kestävyy-
den johtamiseen on julkaistu tämän 
vuoden maaliskuussa. Raportin ovat 
kirjoittaneet Lotta-Maria Sinervo, 
professori Harri Laihonen Itä-Suo-
men yliopistosta sekä tutkijat Meri 
Pulkkinen ja Katri Yrjölä. ∙

➨ KAKS rahoittaa tutkimusta.
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Maahanmuutto- ja turvapaikkaraportti 2022

Tämä raportti antaa yksissä kansissa kokonais-
kuvan siitä mitä kehityskulkuja maahanmuutto- ja 
turvapaikka-asioissa on tapahtunut Suomessa niin 
lainsäädännön kuin myös käytännön osalta vuonna 
2022. Raportti sisältää myös monipuolisia tilastoja 
maahanmuuton eri osa-alueilta.

EUROOPAN 
MUUTTOLIIKEVERKOSTO

Yhteystiedot:

Euroopan muuttoliikeverkosto, 
Maahanmuuttovirasto 
Puh: 0295 430 431 
emn@migri.fi  
www.emn.fi (Suomen kansalliset verkkosivut)  
www.ec.europa.eu/emn/  
(kansainväliset verkkosivut)

Euroopan muuttoliikeverkoston  
(European Migration Network, EMN)  
Suomen yhteyspisteen tuottamat uusimmat julkaisut:

Maahanmuuton tunnusluvut 2022

Tilastokatsaus Maahanmuuton tunnusluvut 2022 
kokoaa yhteen laajasti Maahanmuuttoviraston, 
Poliisin, Rajavartiolaitoksen ja Kansainvälisen  
siirtolaisuusjärjestön (IOM) tilastoja maahanmuuton 
ja paluuasioiden osalta.

Julkaisut ilmestyvät kesäkuun aikana ja  
ovat saatavilla osoitteessa:  
www.emn.fi/julkaisut/

Ruotsin- ja englanninkieliset versiot ilmestyvät  
kesän aikana.

Julkaisut saatavana painettuina (rajoitettu määrä) 
elokuun alkuun mennessä, tiedustelut sähköpostitse 
osoitteeseen emn@migri.fi
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Anna Soudakova

KOLUMNI

Joka viides suomalainen katsoo heitä vähintäänkin epäillen. Näin he sen kokevat 
vaalien jälkeen, kertovat monikulttuuriset nuoret. Heidän vanhempansa taas eivät 
välttämättä osaa sanoa asiasta mitään. 

Oppilaspalavereihin saapuu päivittäin huoltajia, jotka kuuntelevat lastensa 
kuulumiset tulkin välityksellä. Monet heistä ovat asuneet Suomessa vuosia. Tulk-
ki selostaa ja selittää, huoltaja nyökkäilee katsellen pulpettiin, lapsi seuraa vieres-
tä, ymmärtää kaiken. Hänen vanhempansa ovat hänen maailmansa ulkopuolella. 

Tämän mahdollistaa suomalainen varovainen yhteiskunta, joka ei halua pus-
kea eikä häiritä luokseen muuttavia, vaan seisoo mieluummin sivussa ja pyörit-
telee silmiään selän takana. Se odottaa, että kylään muuttanut purkaa laukkunsa, 
hankkii töitä, joita kukaan muu ei halua, alkaa muodosta suomenkielisiä lauseita, 
vaikka hänelle vastattaisiin englanniksi, ja pysyy kaukana suomalaisia suojelevas-
ta sosiaaliturvajärjestelmästä. 

Samalla yhteiskunta arkailee, pysyttelee varmuuden vuoksi kahden kädenojen-
nuksen päässä, ei halua astua toisen tontille, alkaa kysellä, ainakaan kuulumisia, ei 
kehtaa mainita epäkohdista, sanoa reilusti, että täällä tällainen ei käy, mutta tuol-
lainen käy loistavasti, kiitos. Ei kykene katsoa silmiin ja sanoa, että tervetuloa, täs-
sä teille pari vuotta, opiskelkaa kieltä, tunnustelkaa, miltä tämä tuntuu, maistuu ja 
tuoksuu, ja sen jälkeen odotamme, että tulette mukaan. Kuljetaan yhdessä. 

Ja niin tulijat ovat hämillään. 
Puhuessamme kotouttamisesta, asetamme itsemme vastakkain maahanmuut-

tajien kanssa, toiselle puolelle. Sellainen asetelma ei voi koskaan auttaa tulijaa eikä 
vastaanottavaa yhteiskuntaa. Maahanmuuttajat ei voi jakaa hyviin ja turhiin, sillä 
he eivät ole hyödykkeitä. He ovat ihmisiä. Kotouttaminen ei onnistu, jos ihmisellä 
ei ole siihen tarvetta, jos hän kokee olonsa hyväksytymmäksi omassa yhteisössään, 
mistä hänelle ei anneta syytä astua ulos.

Sen sijaan, että katsoisimme heitä sivusta, arvostelisimme heidän toimiaan tai 
toimettomuuttaan, meidän tulisi koko yhteiskuntana astua heitä vastaan ja ottaa 
mukaan, tavoittaa jokainen henkilö, katsoa silmiin, koettaa raottaa vihamielisiltä 
katseilta sisäänpäin kääntyneitä yhteisöjä. Olla samalla puolella. ∙

kirjailija

Aika astua samalle puolelle
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valtionhallinto?
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K
unta- ja sote-uudistuksia eh-
dittiin rullata noin viidentoista 
vuoden ajan ennen kuin edus-
kunta sääti lain hyvinvointialu-

eista. Alueet käynnistivät toimintan-
sa tämän vuoden alussa.

Aiheellinen kysymys on, kuinka 
merkittävästi kuluneen viidentoista 
vuoden aikana on uudistettu valtion 
keskus- ja aluehallintoa sekä kuntien 
hallintoa. Sote-uudistusten valmis-
telu on vienyt kaikki kehittämisvoi-
mavarat.

Kunnallisalan kehittämissäätiön 
Julkaisut-sarjassa tänä keväänä il-
mestynyt e-kirja Rakenteet kuntoon 
– Ehdotuksia julkisen hallinnon re-
monttiin pureutuu aiheeseen monesta 
eri tulokulmasta.

Kirjoittajat ovat julkishallinnon 
alalla vuosikymmeniä johtotehtävis-
sä työskennelleitä konkareita: ennen 
eläkkeelle jäämistään Raimo Iko-
nen työskenteli viimeksi sosiaali- ja 
terveysministeriössä ylijohtajana, 
Timo Kietäväinen Kevan toimitus-

johtajana, Markku Lehto sosiaali- ja 
terveysministeriössä  kansliapäällik-
könä ja Rauno Lämsä valtiovarain-
ministeriössä budjettineuvoksena.   

– Meistä jokainen on uransa ai-
kana törmännyt valtion siiloutu-
neeseen keskushallintoon, jonka 
rakenteisiin ei ole uskallettu puuttua 
monista yrityksistä huolimatta, HTT 
Raimo Ikonen toteaa.

Virkamiesuransa lisäksi Ikonen 
ehti työskennellä myös professorina 
Tampereen yliopistossa sekä yli 30 
vuotta julkisen johtamisen dosent-
tina Helsingin yliopistossa. Johta-
misen näkökulmaa suomalaiseen ja 
eurooppalaiseen julkishallintoon on 
kertynyt myös tutkimuksen ja kon-
sultoinnin kautta.

Ikonen tiivistää teoksen kirjoit-
tajien yhteisen näkemyksen hallin-
non uudistustarpeesta, joka on ollut 
2000-luvulla vähäistä. 

– Olemme tippuneet malliesimer-
kistä kansainvälisessä vertailuissa. 
On jo aika purkaa valtion keskushal-

hallintojärjestelmän  
valtaa ja vastuuta on  
laskettava lähemmäs  

asiakkaita ja kansalaisia.



polemiikki 2/2023           39

linnon siiloja ja pyrkiä parempaan 
strategiseen ohjaukseen, varmistaa 
demokraattinen toimeenpano ja joh-
taminen alueilla ja paikallisesti sekä 
samalla hakea uudistuksella merkit-
täviä säästöjä, Ikonen sanoo.

Isossa kuvassa kyse on tästä.
Hallintojärjestelmän valtaa ja 

vastuuta on laskettava lähemmäs asi-
akkaita ja kansalaisia. Se edellyttää 

ohjauksen keventämistä ja oman alu-
een vaikutusmahdollisuuksien vah-
vistamista. 

– Alueiden merkitys yhteiskun-
nan hyvinvoinnin ja turvallisuuden 
takaajana vahvistuu  tulevaisuudes-
sa, Raimo Ikonen sanoo ja jatkaa. 

– Ministeriöiden määrää ja teh-
täviä pitää vähentää olennaisesti ja 
samalla vahvistaa valtioneuvoston 

kanslian asemaa strategisena ohjaa-
jana.

Valtion keskushallinnon tehtävis-
tä ja henkilöstöstä voitaisiin leikata 
jopa kolmannes ja samanaikaises-
ti vahvistaa tietojohtamisen kautta 
muun muassa digitalisaation turvin 
kansalaisten arkisia asiointipalvelu-
ja kunnissa ja maakunnissa. 
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tämä kaipaa uutta Mallia Ikonen ja kirjan muut kir-
joittajat haluaisivat ottaa Ruotsista.

– Siellä valtion keskushallinto 
on oleellisesti kevyempi ja virtavii-
vaisempi, myös resurssien käytöl-
tään tehokkaampi. Kansliapäälliköt 
on korvattu valtiosihteereillä, jotka 
ohjaavat valmistelua ministeriöissä.

Raimo Ikonen sanoo, että myös 
Suomessa voitaisiin siirtyä saman-
kaltaiseen järjestelmään, joskin ra-
kentaen suomalainen malli. 

– Nykyinen poliittinen ohjaus on 
liian hajanainen ja kuormittava.

Heille, jotka vierastavat ajatusta 
vahvemmasta poliittisesta ohjauk-
sesta, Raimo Ikonen vakuuttaa, että 
kyse on nimenomaan koko yhteis-
kunnan edusta, tehokkaammasta ja 
yhtenäisemmästä hallinnosta, siis 
erityisesti veronmaksajien edusta.

– Kyse on päätösten paremmas-
ta ja tehokkaammasta valmistelusta, 
yhtenäisemmistä arvoista ja tavoit-
teista, jotka mahdollistavat yhtenäi-
semmän toimeenpanon.

Useissa ministeriöissä poliittis-
ta ohjausta on nytkin kaksin kerroin. 
Nimittäin, myös monilla kanslia-
päälliköillä on puoluepoliittinen 
tausta. 

Uudistuksen toteutuessa poliit-
tisesta ohjauksesta tulisi avointa ja 
läpinäkyvää ja yhtenäistä valtioneu-
vostoa tukevaa.

Raimo Ikonen puhuu resurssi-
en joustavamman ja tehokkaamman 
käytön puolesta.

– Kyse on myös julkisen hallin-
non tuottavuudesta. Valtion nykyi-
nen ministeriörakenne on tehoton 
ja ajan saatossa suureksi kasvanut. 
Byrokratia tarvitsee määräajoin ra-
vistelun. Keskushallinnon pitäisi 
aidosti keskittyä oleelliseen haali-
matta kymmenittäin erilaisia kehit-
tämishankkeita, jotka kuormittavat 
esimerkiksi alueita ja kuntia.

Raimo Ikonen korostaa, että toi-
meenpano ja  kehittämistyö kuuluisi 
kansanvaltaisille monialaisille maa-
kunnille ja kunnille.
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Keskushallinnon remonttia puol-
taisi Ikosen mukaan myös vaatimus 
läheisyysperiaatteen toteuttamisesta 
hallinnossa. Kansalaisten tulisi saa-
da itseään koskevat päätökset mah-
dollisimman läheltä ja byrokratiassa 
alimmalta mahdolliselta tasolta. 

Paisuneen keskushallinnon tilalle 
teoksen kirjoittajat haluavat siis stra-
tegisen  valtioneuvoston – ja kunnat 
kansalaisyhteiskunnan päätoimijoik-
si sekä monialaiset maakunnat alu-
eellisten palvelujen järjestäjiksi ja 
tuottajiksi verotusoikeuden kera. 

Timo Kietäväisen mukaan koko 
julkisen sektorin on kyettävä uudis-
tamaan toimintatapojaan, erityisesti 
asiakaspalveluaan.  

Kietäväinen painottaa, että asia-
kaspalvelu on irrotettava sektorihal-
linnosta ja organisoitava sähköisesti 
ihmisten elinkaaren mukaisiksi pal-
velukokonaisuuksiksi, joita jokainen 
voi käyttää vaikka kotoaan. 

– Kaikkien viranomaisten hallin-
nolliset asiakaspalvelut on tarjottava 
myös yhteispalvelutoimistoista, joita 
tulee perustaa vähintään yksi jokai-
seen kuntaan, hän sanoo.

Ikääntyvässä Suomessa on Kietä-
väisen mukaan kiinnitettävä erityis-
tä huomiota niihin kansalaisiin, jotka 
eivät syystä tai toisesta kykene käyt-
tämään julkisen hallinnon verkko-
palveluja.

– Heille tulee varmistaa henkilö-
kohtainen palvelu yhteispalvelupis-
teissä joko avustettuna tai tarpeen 
vaatiessa palvelupisteen työntekijä 
voitaisiin valtuuttaa hoitamaan verk-
kopalveluissa heidän asioitaan. 

Kietäväinen korostaa, että ko-
tiyhteyksistä esimerkiksi sote-pal-
veluihin tai seurakuntaan on tehtävä 
helppokäyttöisempiä niille, jotka ei-
vät kykene käyttämään nykyisiä jär-
jestelmiä. 

Uudistamalla palvelut voitaisiin 
niiden saavutettavuutta parantaa ja 
saada aikaan säästöjä. 

– Hallintoa on tehostet-
tu yleensä yhden viraston nä-

kökulmasta toimipisteverkkoa 
supistamalla. Lopputuloksena on 
usein kokonaiskustannusten nousu 
ihmisten ajankäytön ja matkakustan-
nusten kasvaessa.

Sektoroituneen hallinnon ongel-
mana on myös se, ettei tieto kulje vi-
ranomaisten kesken. 

– Tarvitaan useamman vi-
ranomaisen yhteisasiakkuus, jol-
la ihmisen antamalla luvalla eri 
viranomaisen käytössä olevat tiedot 
voidaan yhdistää hänen palvelemi-
sekseen kokonaisvaltaisemmin kuin 
nyt, Kietäväinen sanoo ja jatkaa.

– Tarvitaan lisää veroehdotuk-
sen kaltaisia palvelutarjouksia. Esi-
merkiksi sosiaalietuusehdotus, jolla 
henkilö saa ehdotuksen hänelle kuu-
luvista eduista. Näin parannetaan 
ihmisten selviytymistä, estetään on-
gelmien kärjistymistä ja säästetään 
hallinnossa.

Timo Kietäväinen muistuttaa, et-
tä lääninhallituksia koskevan uudis-
tuksen ja Ely-keskus-uudistuksen 
jälkeen valtion keskushallintoon ei-
kä aluehallintoon ole kajottu käytän-
nössä lainkaan.

– Sen sijaan kansalaisten lähi-
yhteisöt, kunnat, ovat olleet isojen 
muutosten kourissa etenkin sote-
uudistuksesta johtuen. Kuitenkaan 
kuntalakia eikä kuntien rahoitussää-
döstöä ole uudistettu. 

Kietäväisen mukaan tämä tulee 
ottaa uuden hallituksen agendalle. 

Kietäväinen toteaa, että julkis-
hallinnon nykytila on nurinkurinen: 
keskushallinto syö resursseja, joita 
kansalaisten lähipalveluista puuttuu. 
Kustannuksia lisää keskushallinnon 
liian tiukka ohjaus.

– Jo nyt on näkyvissä, että uusi-
en hyvinvointialueiden taloudellinen 
liikkumavara on niukka.

Timo Kietäväinen arvioi, että 
maakuntatasoinen verotus ja siihen 
liittyvä verotulojen tasaus nousee 
vääjäämättä uudelleen keskusteluun 
uudistettaessa kuntien ja hyvinvoin-
tialueiden rahoitusjärjestelmää.

Kietäväisen mukaan koko hyvin-
vointiyhteiskunnan kannalta iso ky-
symys on, kuinka hyvinvointialueet 
ja kunnat kykenevät toimimaan sau-
mattomasti yhdessä kansalaisten hy-
vinvoinnin edistämiseksi. 

– Lähtökohtaisesti julkiset re-
surssit pitäisi käyttää nyt siellä, mis-
sä kansalaisten palveluja tuotetaan, 
hän sanoo.

Siksi valtion keskushallinnon pi-
täisi Kietäväisen mukaan olla mah-
dollisimman ohut ja keskittyä vain 
olennaiseen.

– Kuntien ja alueiden kehittä-
minen pitäisi olla itsehallinnollisilla 
kunnilla ja maakunnilla.

Timo Kietäväisen ja Raimo Iko-
sen mukaan julkisen talouden sääs-
töjä ei tarvitsisi hakea kansalaisten 
perustavimmista palveluista, jos jul-
kishallinnon rakenteet remontoitai-
siin perusteellisesti ja painotettaisiin 
kuntien ja maakuntien roolia kansa-
laisten lähipalveluiden tuottajana.

– Puhuisimme joka tapauksessa 
jollakin viiveellä useiden miljardien 
eurojen säästöistä, jos uudistaisim-
me hallinnon rakenteet ja toimin-
not – ja veisimme palvelut lähemmäs 
kansalaisia myös digitalisaation avul-
la, Raimo Ikonen kiteyttää. ∙

Julkaisu on toteutettu  
Keskitien säätiön tuella.

➨ Julkaisun voi ladata täältä: 

sektoroituneen hallinnon 
ongelmana on myös se,  

ettei tieto kulje  
viranomaisten kesken.
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Oulun yliopiston tutkimus selvit-
ti, miten niin kasvavat kuin väes-
töltään pienenevät kunnat voivat 

hyödyntää erilaisia suunnittelutyö-
kaluja elinvoimatyössään.

Oulun yliopiston Arkkitehtuu-
rin yksikössä valmistunut tutkimus 
lähtee varsin laajasta elinvoiman 
määrittelystä. Tutkimuksessa koros-
tetaan, että elinvoiman kehittäminen 
ei liity vain yritysten toimintaym-
päristön kehittämiseen, vaan ylei-
semmin laadukkaan ihmiselämän 

mahdollistamiseen ja kuntalaisten 
toimintamahdollisuuksien paranta-
miseen. 

Elinvoiman tekijöitä tarkastel-
laankin paikallistasolla, ja tutkimuk-
seen osallistuneet kunnat ovat itse 
määritelleet, mitä siihen sisältyy.  

– Aiemmin ajateltiin vain elin-
keinotoiminnan kehittämistä ja 
yksittäisten yritysten tukemista 
maankäytön suunnittelulla. Nyt aja-
tellaan myös elinympäristöä, hyvän 
elämän tekijöitä, liikennejärjeste-

Elinvoimaa 
omaan kuntaan sopivilla työkaluilla 

teksti | Marjatta Sihvonen

Maankäytön suunnittelu säilyy 
jatkossakin kuntien tehtävänä, 
ja sen merkitys elinvoiman 
kehittämisessä kasvaa. 
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lyjen monipuolista kehittämistä eli 
laajempia kokonaisuuksia, joiden 
toimiessa myös yritykset voivat pa-
remmin, luonnehtii tutkijatohtori 
Hanna Kosunen.

Tutkimuksessa tarkasteltiin kym-
menen alle 100 000 asukkaan ja eri 
kasvutilanteessa olevan kunnan 
maankäytön suunnittelua eri puolil-
la Suomea. 

Jo vuonna 2021 valmistuneessa 
väitöskirjassaan Kosunen kiinnitti 
huomiota siihen, että kaupunkisuun-

nittelu perustui ajatukseen jatkuvas-
ta kasvusta. 

Väitöstutkimuksessaan hän pa-
neutuikin suunnitteluun hitaasti kas-
vavilla tai taantuvilla asuinalueilla. 

  Uudessa tutkimuksessa laaja 
elinvoiman määrittely toimii poh-
jana sille, että erilaisia maankäytön 
suunnittelun työkaluja voidaan käyt-
tää mielekkäästi ja myös tulokselli-
sesti kasvutilanteeltaan erilaisissa 
kunnissa. 

Kunnissa osataan,  
mutta resursseista pulaa
Tutkimuksessa maankäytön suun-
nittelun keinot on jaettu kolmeen eri 
luokkaan. 

Osa keinoista on kaikille kunnille 
yhteisiä, osa liittyy kasvutilanteeseen 
ja osa muihin kontekstisidonnaisiin 
tekijöihin. Luokittelu toimii kunnille  

Kangasalan Lamminrahkan uusi  
kaupunginosa on maankäytön  
suunnitteluun liittyvä elinvoimahanke.
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Kasvava kaupunki  
suunnittelee täydennys- 
rakentamista uusille  
asukkaille, mutta samoin  
vähemmän kasvavassa  
kunnassa voidaan  
suunnitella asumista  
ikääntyville kunta- 
keskuksiin. 

apuna oman tilanteen tunnistami-
sessa ja toimivien työkalujen hah-
mottamisessa.

Yhteisiä keinoja ovat esimer-
kiksi yritysten toimintaympäristön 
kehittäminen, liikenneyhteyksien 
kokonaisvaltainen suunnittelu ja me-
gatrendeihin varautuminen. 

Kasvutilanteeseen liittyvistä kei-
noista taas löytyvät asukasrakenteen 
monipuolistaminen, täydennysra-
kentamisen edistäminen ja tiiviin 
yhdyskuntarakenteen suunnitte-
lu niin kasvavassa kuin supistuvassa 
kontekstissa.

Kosusen mukaan tutkimus toi 
esiin kasvultaan heikompienkin kun-
tien osaamisen maankäytössä. 

– Jos kunta ei kasva, voidaan hel-
posti ajatella, että siellä ei osata teh-
dä maankäytön suunnittelua tästä 
lähtökohdasta. Tutkimuksessamme  
havaitsimme, että kyllä osataan. Haas-
teellista kuitenkin on, että maankäy-
tön suunnittelussa ei ole resursseja 
ottaa sopivia työkaluja käyttöön ja 
tehdä pitkäjänteistä suunnittelua. Se 
on laaja ongelma, sillä alalla on osaa-
japulaa, Kosunen toteaa. 

Tutkimustuloksissa todetaan, et-
tä monia voimakkaan kasvun vai-
heessa käytettyjä maankäytön 
keinoja voidaan toisaalta hyödyntää 
myös vähäisemmän kasvun vaihees-
sa. Tällaisia ovat esimerkiksi täy-
dennysrakentamisen edistäminen ja 
arkkitehtuurikilpailujen hyödyntä-
minen. 

– Kasvava kaupunki suunnitte-
lee täydennysrakentamista uusille 
asukkaille, mutta samoin vähemmän 
kasvavassa kunnassa voidaan suunni-
tella asumista ikääntyville kuntakes-
kuksiin. Maankäytön suunnittelun 
työkaluja voi käyttää monin tavoin, 
Kosunen sanoo. 

Hitaan kasvun kunnissa kaavat 
uuteen tarkasteluun
Kun tutkijat analysoivat hitaasti kas-
vavien kuntien maankäytön suun-
nittelua, havaittiin että maaseutua ja 
kyliä kehitetään yhdyskuntaraken-
netta tiivistämällä ja työkaluna oli 
esimerkiksi toteutumattomien yleis- 
ja asemakaavojen kumoaminen. 

Hanna Kosusen mukaan aiem-
massa tutkimuksessa tätä on ehdo-
tettu järkeväksi keinoksi ja tähän 
suuntaan on monissa kunnissa men-
tykin. 

 – Usein nähdään, että kunnat ha-
luavat uusien asunto- ja yritysaluei-
den suunnittelulla tavoitella kasvua, 
jota ei vielä ole, ja olemassa olevi-
en alueiden kehittäminen nähdään 
ikään kuin vastakohtana. Havait-
simme kuitenkin, että hitaan kasvun 
kunnissa on jo tavoitteena oman pal-
veluverkon tehostaminen ja elinym-
päristön laadun parantaminen. On 
siis tunnistettu, että on turha tavoi-
tella kasvua, jota ei välttämättä tule, 
vaan tiivistäminen on toimiva keino 
elinvoiman kehittämiseen, Kosunen 
sanoo.

Vähäisen kasvun kunnissa yleis-
kaavoitusta hyödynnetään myös 
aiempien aluevarausten pienentämi-
seen ja yhdyskuntarakenteen supis-
tamiseen. 

Aiemman tutkimuksen perus-
teella on arveltu, että kaavoituksella 
on luotu tiettyjä mielikuvia kiinteis-
töjen arvosta, joista voi olla vaikeaa 
luopua. 

Kosusen mukaan kunnissa löytyy 
kuitenkin valmiutta katsoa kaavoi-
tusta muuttuneesta tilanteesta käsin. 

– Tutkimuksen kohdekunnissa 
kaavoja oltiin valmiita kumoamaan.

Hanna Kosunen
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➨ KAKS rahoittaa tutkimusta 

Ei vain yksi keskusta vaan elävä 
monikeskuksisuus?
Tutkimusraportissa todetaan, et-
tä väestöä menettävien kuntien tu-
lisi kaavoittaa uusia alueita harkiten 
ja keskittää voimavarat jo rakennet-
tujen alueiden ja kuntakeskusten ke-
hittämiseen. 

Jos keskusta on jo autioitunut ja 
palvelut siirtyneet kasvukeskukseen, 
kehittäminen ei ole helppo tehtävä. 

Tutkimuksen kohdekunnista esi-
merkiksi Pihtipudas oli pyrkinyt 
kehittämään keskustaansa perus-
tamalla etätyö- ja etäopiskelutiloja 
omistamiinsa kiinteistöihin. 

- Tämän ajateltiin lisäävän kun-
takeskuksen elävyyttä ja vaikuttavan 
siten myönteisesti kuntalaisten hy-
vinvointiin. Haasteena on kuitenkin, 
että kysyntää uudelle käytöllekään ei 
aina ole, Kosunen toteaa.

Kolmannessa keinoluokassa, jossa  
tuodaan esiin erilaisiin konteks-
teihin liittyviä keinoja elinvoiman 
kehittämiseen, mainitaan myös maa-
seutumaisten alueiden ja kylien kehit-
täminen monikeskuksisissa kunnissa. 

Sivutaajamien rooli ja elinvoima 
on keskeistä etenkin kuntaliitoskun-
nissa, joissa niiden asukkaat kokevat 
melko yleisesti pettymystä kunnan 
resurssien jaosta. 

Mitä siis tehdä, keskittääkö voi-
mavarat yhteen keskustaan vai jakaa 
kylille? 

Hanna Kosusen mukaan kylien 
kehittämistä pidettiin elinvoiman 
kannalta tärkeänä tutkimukseen 
osallistuneissa kunnissa, ja haasta-
tellut viranhaltijat olivat huomioi-
neet kylien merkityksen. 

 – Haastatellut pitivät tärkeänä, 
että kunnassa on monta keskusta ja 
sivutaajamien kehittäminen koet-
tiin tärkeäksi. Keinoissa on kuiten-
kin vielä tehtävää, ja kaikki pitivät 
asiaa haastavana. Jos kylien palve-
lut on suunniteltu nykyistä laajem-
malle asukaspohjalle, muuttuneessa 
tilanteessa yhtälö on vaikea. Palve-
luita voisi järjestää esimerkiksi yh-
teistyössä muiden kuntien kesken, 
Kosunen pohtii. 

Reagoinnista ennakointiin
Tutkimuksessa nostetaan esiin, et-
tä vähäisillä resursseilla toimivien 
maankäytön suunnittelijoiden aika 
riittää usein vain niin sanottuun rea-
goivaan suunnitteluun. 

Elinvoiman kehittäminen vaikeu-
tuu, jos resurssit eivät riitä ennakoi-
vaan, yleispiirteiseen maankäytön 
suunnitteluun tai elinvoimahankkei-
siin liittyvien selvitysten, seurannan 
ja arviointien tilaamiseen ja niiden 
hyödyntämiseen. 

Tutkijat toteavatkin, että kunti-
en olisi tärkeää osoittaa riittävästi 
resursseja elinvoimanäkökulman to-
teuttamiseen. 

Hanna Kosusen mukaan oli-
si ihanteellista, jos kunta voisi en-
nakoivasti pohtia, mihin yritykset 
ja asutus sijoittuvat, ja esimerkik-
si yritysten ottaessa yhteyttä tarpeet 
voitaisiin yhdistää ennakointiin.  – 

Kunnissa, joissa maankäytön 
suunnittelun resurssit ovat suunnit-
telutarpeisiin nähden pienet, aloit-
teita saattaa kuitenkin tulla niin 
paljon, että niihin menee lähes kaik-
ki aika, eikä ennakoivaa maankäytön 
suunnittelua ehditä tekemään. 

Sen tutkimukseen vastaajat ko-
kivat ristiriidaksi. Pitkällä aikavälillä 
tästä seuraa haasteita. Jos yritysten 
sijoittumista ei pystytä ennakoimaan, 
ei muodostu mielekästä yhdyskunta-
rakennetta, Kosunen toteaa.

Tulevaisuuden isot tekijät
Vähilläkin resursseilla tutkimuskun-
nissa on kuitenkin osattu jo kiinnit-
tää huomiota tulevaisuuteen vaikut-
taviin muutoksiin ja megatrendeihin. 

Monipaikkaisen elämäntavan 
yleistymiseen oli varauduttu etätyö-
hön sopivien alueiden kaavoituksella. 

Väestön ikääntymisen megatren-
di oli otettu huomioon suunnittele-
malla esteettömiä elinympäristöjä 
palveluiden läheisyyteen. 

Tutkimuskunnissa oli kuitenkin 
todettu, ettei väestön ikääntymisen 
kaikkia vaikutuksia vielä tunnisteta 
maankäytön suunnittelussa.

Tärkeäksi, ennakointia ja osaa-
mista vaativaksi elinvoimatekijäk-
si tutkimuskunnissa nostettiin myös 
kestävä kehitys.  

– Kestävyys nähtiin tekijänä, joka 
nivoutuu kaikkeen, ja alueena, mis-
sä tiedon merkitys korostuu. Kestä-
vyyden huomioimiseen maankäytön 
suunnittelussa tarvitaan avuksi mui-
ta asiantuntijoita. Näin on toimittu jo 
esimerkiksi Iissä, jossa on palkattu 
kestävän kehityksen asiantuntijoita 
ja edistetty vuoropuhelua, Kosunen 
mainitsee.

Tutkimustyötään Hanna Kosu-
nen aikoo jatkaa ennakoivan ja aloit-
teellisen suunnittelun parissa ja 
paneutua siihen, miten ennakointi 
toimii Suomen kunnissa, jotka ovat 
hyvin erilaisissa tilanteissa. 

Nyt julkaistun tutkimuksen esit-
tämän kolmijaon ja niissä lueteltujen 
suunnittelukeinojen Kosunen toivoo 
tulevan kuntien käyttöön ja valikoi-
tuvan paikallista elinvoimaa tuke-
vaksi työkalupakiksi. ∙

  

  

Tutkimuksen ovat laatineet Oulun yliopiston 
Arkkitehtuurin yksikön tutkijat Hanna Kosunen, 
ja Sari Hirvonen-Kantola sekä professori  
Helka-Liisa Hentilä. 

 ➨ Lataa tästä:
Kuntien maankäytön suunnittelu  
ja elinvoimahankkeet 
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teksti | Pirjo Silveri  kuvat | Merja Ojala

TOHTORI TÖISSÄ
Mitä väitöskirja antaa tekijälleen työelämässä? 

Onko sosiaalinen media kaupunkisuunnittelijalle hallitsematon häiriötekijä 
vai hyödyllinen voimavara? 

KAUPUNKISUUNNITTELU  
VAATII UUTTA ASENNETTA

K
un arkkitehti Pilvi Nummi 
väitöskirjassaan tutki somen 
roolia, osa piti turhana, osa 
puolusti voimakkaasti.

– Vallitsevan suunnitte-
lukulttuurin muutos vaatii nyt uu-
denlaista ajattelua organisaatioissa, 
Nummi sanoo.

Aalto-yliopiston tutkija uskoo kaa-
voituksen digitalisaation lisäävän vuo-
rovaikutusta ja avoimuutta.

Pelkkä sana ”some” nostattaa yhä 
joidenkin niskavilloja pystyyn. Mi-
tä tekemistä tykkäilyllä ja räväkällä 
kommentoinnilla muka on hallinto- ja 
asiantuntijajohtoisen kaavoituksen ja 
virallisen tiedon kanssa?

Väline ei ole ongelmaton, ja Pil-
vi Nummi tuntee kolikon molemmat 
puolet. Silti tutkija kannustaa kaupun-
kisuunnittelijoita työstämään omaa ja 
organisaationsa some-suhdetta siihen 
suuntaan, että negatiiviset vaikutuk-
set minimoidaan ja positiivisista ote-
taan kaikki hyöty irti.

– Sosiaalinen media on hankala 
ympäristö. Siellä saattaa joutua sellai-
seen pyöritykseen, jossa ei ole miellyt-
tävä olla. Väitöskirjassa koin vaikeaksi 
suositella, mihin kunnissa kannattaisi 
resursseja käyttää. Vasta myöhemmin 

yhteisessä artikkelissa tutkijakollega 
Hanna Mattilan kanssa kirjoitimme, 
että suunnittelijoiden tulisi osallistua 
sosiaalisessa mediassa käytävään jul-
kiseen keskusteluun.

Jos ammattilaiset pysyttelevät 
poissa, muut ottavat tilan haltuun.

Valmiudet vaihtelevat
Pari viime vuotta tekniikan tohto-
ri Pilvi Nummi on ollut kehittämässä 
3D-työkaluja kaupunkien viherympä-
ristöjen suunnitteluun Aalto-yliopis-
ton ja Tallinnan teknillisen yliopiston 
GreenTwins -hankkeessa. 

Hän on ollut aktiivisesti myös kan-
sallisessa digitalisaatiokehityksessä 
viemässä tietomallipohjaista kaavoi-
tusta eteenpäin.

Suomi siirtyy valtakunnalliseen 
malliin, jossa kaikkialla tuotettavat 
asema- ja yleiskaavat ovat koneluetta-
via ja yhteensopivia. 

Uudistus tarkoittaa, että myös työ-
kalut kunnissa muuttuvat.

– Eivätkä ainoastaan työkalut, 
vaan koko tapa laatia suunnitelmia: 
miten rakennamme digitaalista tietoa, 
jonka avulla kaavoitusta ja maankäyt-
töä ohjataan.

Hallitsemattomasta tekijästä voimavaraksi?
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Nummi työskenteli vuosia kaa-
voitusarkkitehtina Sipoossa, joten 
käytännöt, prosessit – ja ongelmat – 
ovat myös sitä kautta tuttuja.

Digitaalisen työarjen omaksumi-
nen on yhdelle helpompaa kuin toi-
selle. Asenne ratkaisee enemmän 
kuin henkilön ikä.

– Oman tuntumani mukaan kun-
nat, jotka ovat valmiimpia ottamaan 
käyttöön uusia digitaalisia välineitä, 

ovat nyt aktiivisesti mukana kehityk-
sessä. Mutta meillä on paljon kuntia, 
jotka eivät ole!

Kaikki kelkassa
Maankäyttö- ja rakennuslakia ollaan 
päivittämässä 2020-luvulle. Digitali-
saatioon liittyvä osuus tulee voimaan 
ensi vuoden alussa, maankäytön 
osalta uudistus ei edennyt loppuun 
asti. Näkemyserot olivat vielä liian 

suuria.
Kaavojen tuottamista uudella ta-

valla edellytetään kaikilta kunnilta, 
mutta valmiudet eivät ole kaikilla sa-
manlaiset. 

Miten pienet ja keskisuuret kun-
nat selviytyvät ja pysyvät kelkassa 
mukana? Miten niiden erityistarpeet 
otetaan huomioon? Mitä tukea ja 
palvelua tarjotaan? 

Valtiolla on oma Ryhti-hanke, jo-

kaavoituksen resurssit vaihtelevat 
huomattavasti, kasvunäkymät 
vaikuttavat usein enemmän kuin 
kuntakoko.
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melkein työssä kuin työssä aktiiviset, ennakkoluulottomat ihmiset  
saavat lähes ihmeitä aikaan ja näkevät varhain uudistusten hyödyt.

ka kehittää lainsäädäntöä, ja tarjoaa 
tukea kunnille. Myös tutkijoilla on 
annettavaa.

KAKSin rahoittamana Pilvi 
Nummi alkaa tutkia sosiaalisesti ja 
kulttuurisesti kestävää digitalisaatio-
ta juuri näiden kuntien maankäytön 
suunnittelussa.

Pienet ja keskisuuret kunnatkin 
ovat keskenään erilaisia. Kaavoituk-
sen resurssit vaihtelevat huomat-
tavasti, kasvunäkymät vaikuttavat 
usein enemmän kuin kuntakoko.

– Yksi haaste voi olla esimerkik-
si paikkatietoasiantuntijan puute eli 
organisaatiossa ei ole sellaista osaa-
mista, jota nyt tarvittaisiin.

Yleisesti kuntasektorilla on huu-
tava pula kaavoittajista, ja lähivuosi-
na heitä vielä eläköityy runsaasti. 

Onko digitalisaation myötä  
luvassa jonkinlaista helpotusta?
Nummi huokaisee ja vastaa, että toi-
vottavasti.

– Alkuvaiheessa tietomallipoh-
jainen suunnittelu aiheuttaa kun-
nille lisätyötä. Se on ongelma myös 
siinä mielessä, että vaikka olisi rahaa, 
ei ole tekijöitä.

Tutkija viittaa taas uudenlaisen 
ajattelun välttömättömyyteen sekä 
työkalujen käytettävyyteen.

– Näen uhkana, jos joudutaan 
turvautumaan suunnitteluavusta-
jiin. Tilanne on hankala, jos kuntiin 
pitää palkata henkilöitä, joiden teh-
tävänä on vain muuntaa kaavoja oi-
keaan muotoon. Digitaaliset työkalut 
on saatava sellaisiksi, että suunnitte-
lija itse pystyy tuottamaan tietomal-
lin mukaista tietoa.

Lainsäädäntö antaa siirtymäaikaa 
vuoden 2028 loppuun.

Kansallisen rakennetun ympä-
ristön tietojärjestelmän on kerrottu 
valmistuvan tämän vuoden loppuun 
mennessä, joten kunnat voivat alkaa 
tuottaa uudenlaista kaavatietoa jo 

ensi vuonna. 
– Jotkut ovat kehityksessä pitkäl-

lä, isoista kaupungeista esimerkiksi 
Helsinki, Tampere ja Vantaa. Pie-
nemmistä esimerkillinen on muun 
muassa Paimio, joka on itse lähtenyt 
voimakkaasti edistämään digitalisaa-
tiota.

Melkein työssä kuin työssä aktii-
viset, ennakkoluulottomat ihmiset 
saavat lähes ihmeitä aikaan ja näke-
vät varhain uudistusten hyödyt.

– Kyllä sillä on iso merkitys. Pai-
miossa on aiheeseen perehtynyt, in-
nokas paikkatietoasiantuntija, ja 
kehitys on lähtenyt sitä kautta. Toi-
mintatavat ovat erittäin henkilöriip-
puvaisia.

Älykkäässä suunnittelukulttuu-
rissa yhdistyy digitalisaatio ja osal-
listuminen, ja molempia on syytä 
edistää. 

Parhaimmillaan hallinto ja kan-
salaisten itseorganisoituva toiminta 
tukevat toisiaan.

– Vuorovaikutuksessa ja kunta-
laisten osallistumisessa avoimuus on 
tosi olennaista. Miten suunnittelijat 
voivat toimia organisaatiossa? On-
ko heillä oikeus ja mahdollisuus ot-
taa asukkaat mukaan suunnitteluun?

Nummi sanoo, että aina tämäkään 
ei ole itsestään selvää. Sekä organisaa-
tion sisäinen että paikallinen poliitti-
nen ilmapiiri vaikuttavat paljon.

Tiedonmuruset talteen
Nykyään kuka tahansa saa mistä ta-
hansa aiheesta mielipiteensä julki, 
välineitä, foorumeita ja niiden ahke-
ria käyttäjiä on. 

Kuinka aktiivisesti kunnat ja nii-
den asiantuntijat kuuntelevat ruo-
honjuuritason näkemyksiä?

– Muun muassa karttapohjaiset ky-
selytyökalut alkavat monessa paikassa 
olla vakiintuneessa käytössä. Osaam-
me kyllä kerätä tietoa, mutta sen hyö-
dyntämisessä on vielä tekemistä.

Nummi kehuu esimerkik-
si Lahden kaupunkia, joka välittää 
keräämänsä asukastiedon yli sektori-
rajojen. Informaatio viedään kunnan 
paikkatietojärjestelmään kaikkien 
toimialojen saataville.

Sen sijaan somedata on murusina 
siellä täällä, ja tiedonjyvien poimimi-
nen vaatii suunnittelijan omaa kiin-
nostusta. 

Tietty keskusteluketju voisi olla 
aidosti hyödyllinen, mutta ehkä juu-
ri se menee ohi silmien. Toisaalta so-
messa aktiiviset paikalliset asukkaat 
voivat olla avuksi ja vinkata tärkeistä 
keskusteluista suunnittelijoille.

– Organisaatioissa on myös ajat-
telua, etteivät sosiaalisen median 
keskustelut ole sellaisia, joita kun-
nan tarvitsee edes seurata. Olen 
kuullut kommentteja, ettei me nyt 
voida olla kaikissa paikoissa, vaikka 
linkki keskusteluun suoraan tarjot-
taisiin. Sinänsä ymmärrettävää, kos-
ka informaatiota on niin valtavasti ja 
raja on vedettävä johonkin Nummi 
sanoo ja jatkaa.

- Usein se sitten vedetään kunnan 
virallisille kanaville, kuten omalle 
fb-sivulle tai muulle somekanavalle. 
Yleensä keskustelut kuitenkin viri-
ävät jossain muualla, epävirallisem-
milla foorumeilla.

Halu vaikuttaa kaupunkisuun-
nitteluun on nykypäivän kansa-
laisaktivismia. Someryhmät ovat 
luonteeltaan erilaisia, yksi pyörii yh-
den asian ympärillä, toisesta keh-
keytyy laaja, sosiaalinen kansanliike, 
jonka toiminta lähestyy poliittista 
vaikuttamista.

halu vaikuttaa kaupunki-
suunnitteluun on nyky- 
päivän kansalaisaktivismia.
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Kun kunta itse kerää asukastietoa, 
koko pitkä ketju on tärkeä. Yhä enem-
män tulisi kiinnittää huomiota, miten 
dataa käsitellään ja analysoidaan, mi-
ten se vaikuttaa suunnitteluun.

– Tämäkään ei vielä riitä. Palaut-
teeseen on vastattava ja kerrottava, 
miten mielipiteet on otettu huomi-
oon – vai onko niitä otettu.

Nummi muistuttaa, että myös ra-
joitteet on rehellisesti ilmoitettava 
”tätä toivottiin, mutta sitä ei pystytä 
toteuttamaan”. 

- Viimeaikaisissa tutkimuksissa 
olemme huomanneet, että avoimuu-
della on myönteinen vaikutus osal-
listumiskokemukseen.

Lain kirjain vai laadukas 
vuorovaikutus?
Tarvitaan lisää ja parempaa vuoro-
vaikutusta, Pilvi Nummi korostaa. 

Tarve on laajalti huomattu ja 
tunnustettu. Myös vuonna 2015 voi-
maan tullut kuntalaki kannustaa 
osallistamiseen. 

Kuntalaisella on oikeus saada tie-
toa ja tulla kuulluksi. Hänellä tulisi 
olla myös mahdollisuus varhaisessa 
vaiheessa osallistua asioiden valmis-
teluun ja suunnitteluun, myös oma-
aloitteisesti. 

Asukkaita on enenevästi ruvettu 
ottamaan mukaan, kunnissa on esi-
merkiksi tehty osallisuusmalleja.

– Kaavoituskäytäntöihin kunta-
laisten osallistuminen on kuulunut 
jo pitkään, mutta tuntuu, että muilla 
toimialoilla se on nykyään jopa hel-
pompaa.

Maankäyttö- ja rakennuslaki 
edellyttää mielipiteiden kuulemista. 
Usein sitä pidetään riittävänä.

– Käytännössä kuulemismenette-
ly on osoittautunut ongelmalliseksi, 
koska vain pieni osa ihmisistä pystyy 
silloin osallistumaan suunnitteluun.

Mielipiteen kertominen vaatii 
osaamista, ilmaisutaitoa, kykyä ym-
märtää monimutkaisia asioita. 

- Onneksi monissa kunnissa on 
otettu käyttöön täydentäviä mene-
telmiä, kyselyitä, verkkokeskustelu-
ja ja muita työkaluja.

Pilvi Nummi toteaa, että kuule-
misessa lain kirjain toteutuu, mutta 
laadukasta vuorovaikutusta se ei ole. 

- Virallinen kuuleminen on yk-
sisuuntaista eikä se ole keskustele-
vaa. Lisäksi osallistuminen tapahtuu 
usein liian myöhään eli vasta kun vii-
vat on jo piirretty.

Paluu entiseen vai ei?
Pilvi Nummi aloitti Aalto-yliopistos-
sa projektitutkijana juuri ennen ko-
ronapandemian puhkeamista, väi-
töskirjan tarkastustilaisuus oli puoli 
vuotta myöhemmin eli syksyllä 2020. 

 
 
 

KUKA?
Pilvi Nummi
SYNTYNYT 1976 Helsingissä

TEHTÄVÄ  tutkijatohtori Aalto-yliopistossa

KOULUTUS tekniikan tohtori, arkkitehti

TYÖURA monimuotoinen:  
it-alan asiantuntijatehtävistä kunta- 
kaavoitukseen ja lopulta tutkimustyöhön

ASUU Espoon Kivenlahdessa

PERHE 'Ystävät ovat perheeni'

HARRASTUKSET laulu ja kuntoliikunta
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Tekniikan tohtori viihtyy erin-
omaisesti tieteen maailmassa.

– Koen olevani juuri oikeassa 
paikassa, etenkin kun olen saanut 
tehdä toimintatutkimusta ja kehittä-
vää tutkimusta.

Arkkitehdin tausta ei valmista-
nut erityisen hyvin tutkimustyöhön.

– Arkkitehtikoulutus on Suo-
messa suunnittelukoulutusta, joten 
jouduin tekemään paljon töitä otta-
essani haltuun tutkimuksen mene-
telmiä.

Jo Nummen diplomityö Teknilli-
sen korkeakoulun arkkitehtiosastol-
la käsitteli sähköistä osallistumista. 
Opintojen ohessa hän hankki työko-
kemusta it-alalta.

– Olin jonkin verran opiskellut 
tietojenkäsittelytiedettä, käyttöliit-
tymäsuunnittelua ja käytettävyyt-
tä. Sitten eteeni tuli mahdollisuus 
tehdä opinnäytetyö, jossa pystyin 
hyödyntämään tietotekniikan osaa-
mistani.

Melko pian valmistumisen-
sa jälkeen Nummi hakeutui jatko- 
opiskelijaksi, vaikka päätyikin kaa-
voitusarkkitehdiksi Sipooseen. 

Päätyö hidasti väitöskirjan ete-
nemistä.

– Pystyin kuitenkin yhdistämään 
tutkimusintressiä ja kaavoittajan ar-
kea, sillä kolme tapaustutkimus-
ta, Sipoon Jokilaakson ideakilpailu, 
Kysymys Nikkilästä -asukaskysely ja 
Muistojen Nikkilä, liittyivät kaikki  
työhöni. Tutkin niissä sähköi-
sen osallistumisen innovaatioiden  
kehittämistä ja soveltamista kau-
punkisuunnittelussa.

Korona-aika toimi monella alal-
la katalyyttinä uusille käytännöille. 
Kaupunkisuunnittelussakin asioita  

myös rajoitteet on rehellisesti ilmoitettava  
'tätä toivottiin, mutta sitä ei pystytä toteuttamaan'.
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ryhdyttiin ripeästi hoitamaan säh-
köisesti. 

Parhaillaan Pilvi Nummi tekee 
kuntakaavoittajille kyselyä, millaisia 
sähköisen osallistumisen tapoja tällä 
hetkellä käytetään. 

Viisi vuotta sitten hän työskente-
li ympäristöministeriössä, ja toteutti 
silloin vastaavan kyselyn.

– Oletan toimintatapojen muut-
tuneen, vaihtelu on varmaan suurta. 
Mielenkiintoista on nähdä, kuinka 
pysyviksi poikkeusolojen käytännöt 
ovat jääneet. Joistakin kaupungeis-
ta on kuulunut viestiä, ettei enti-
seen käytäntöön ole palattu, vaan 
esimerkiksi kaikki asukastilaisuudet 
järjestetään netin kautta. Joissakin 
kunnissa taas on vähennetty sähköis-
tä puolta ja todettu, että huh, nyt saa-
daan taas tavata kasvokkain.

Esimerkin voima
Väitöskirjaa Pilvi Nummi ei ajatellut 
väylänä tai välineenä johonkin, sen 
tekemiseen ajoi palava halu tietää.

– Motivaatio oli sisäistä, omas-
ta kiinnostuksesta kumpuavaa. Tein 
tutkimusta paljon vapaa-ajallani.

Koko ajan Nummi piti blogia 
verkko-osallistumisesta.

– Halusin perehtyä aiheeseen pe-
rusteellisesti ja kirjoittamalla sel-

vensin asioita myös itselleni. Nyt 
uudistan ja laajennan blogia suunnit-
telun digitalisaatioon liittyen. Aion 
hyödyntää sitä myös pieniä ja keski-
suuria kuntia koskevassa hankkees-
sani.

Pilvi Nummi on itse elänyt ku-
ten on muita opettanut. Hän on har-
joittanut aktiivista tiedeviestintää ja 
näkynyt sosiaalisen median eri kana-
villa. 

Mitä sanottavaa tutkijalla on sel-
laiselle, jonka mielestä somemaa-
ilmassa pyörimisestä ei ole työssä 
minkäänlaista hyötyä? 

Tohtori vastaa mieluiten omalla 
esimerkillään.

– Valitsemalla itselle ja omalle 
asialleen sopivat kanavat ja viesti-
misen tavat saa aika helposti näky-
vyyttä. Itse valitsin aikoinaan blogin 
välineeksi asiantuntijaviestintääni ja 
kirjoitin sitä kymmenen vuotta. Tä-
mä hyvä pohjatyö on kantanut hedel-
mää tutkimukseni kannalta tärkeissä 
verkostoissa. Sosiaalisessa mediassa 
pystyn viestimään alastani sillä taval-
la, että se tavoittaa aiheesta kiinnos-
tuneet ja synnyttää keskustelua.

Hyvinvointia kaikille
Hyvä elinympäristö luo edellytyksiä 
hyvälle arjelle ja elämälle. Kunnalla 
on siinä oma vastuunsa.

– Ihmiset ovat erilaisia ja kai-
ken aikaa suomalaisten elämäntavat 
moninaistuvat. Yhtä ainoaa hyvää 
ympäristöä ei ole olemassakaan, ei-
vätkä asukkaiden tarpeet välttämättä 
ole samanlaisia kuin suunnittelijan 
päässä. On haastavaa ymmärtää tar-
peiden ja toiveiden moninaisuutta, 
mutta sitä kohti pääsee juuri osal-
listumisen kautta. Tärkeää on teh-
dä näkyväksi erilaisia näkökulmia 
ja arvoja, joihin suunnittelulla pitäi-

si pystyä vastaamaan, Pilvi Nummi 
summaa.

Aalto-yliopistossa hän on ollut 
mukana kehittämässä viherympä-
ristön digitaalista kaksosta ja si-
tä hyödyntäviä, vuorovaikutteiseen 
suunnitteluun soveltuvia visuali-
sointi- ja simulointityökaluja.

– Kun rakennetun ympäristön di-
gitalisaatio etenee, täytyy muistaa 
myös viherympäristö. Se on olennai-
nen osa ihmisten ja muidenkin lajien 
hyvinvointia. Viherympäristöä kos-
kevan tiedon on oltava samalla tasol-
la kuin rakennuksia koskevan. Silloin 
on paremmat mahdollisuudet arvi-
oida myös ekologiseen kestävyyteen 
liittyviä kysymyksiä. Miten tulevai-
suudessa suunnittelemme sellaista 
ympäristöä, missä kaikilla lajeilla on 
hyvä olla? ∙

Pilvi Nummen väitöskirja  
Hallitsematon tekijä?  
– Sosiaalisen median rooli  
kaupunkisuunnittelussa  
(Aalto-yliopisto, Rakennetun  
ympäristön laitos, 2020)

➨ KAKS rahoitti väitöstutkimusta.

yhtä ainoaa hyvää ympäristöä 
ei ole olemassakaan,  
eivätkä asukkaiden tarpeet 
välttämättä ole samanlaisia 
kuin suunnittelijan päässä.

 ➨ Lataa tästä:
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Minulle väitöskirjan tekemi-
nen ei ollut koskaan itses-
täänselvyys. En oikeastaan 

edes vielä gradua tehdessä osan-
nut kuvitella, että muutaman 
vuoden kuluttua aloittaisin jatko-
opinnot. 

Tämä voi johtua siitä, et-
tä akateeminen maailma ei ollut 
minulle ennen yliopisto-opinto-
jen aloittamista millään tavalla 
tuttu, eikä lähipiiriini ennen si-
tä esimerkiksi kuulunut yhtäkään 

tohtoriksi väitellyttä, tai edes jat-
ko-opintoja tekevää henkilöä.

Olin aina pitänyt kielten opis-
kelusta ja lukiossa ajattelin hake-
vani opiskelemaan niitä, enkä edes 
miettinyt muita vaihtoehtoja. 

Jossain vaiheessa kuitenkin 
hylkäsin ajatuksen, ja muistan 
yhä, että sain idean valtiotieteis-
tä koripallovalmentajaltani, joka 
mainitsi sen olevan hyvä vaihto-
ehto, jos ei ole innostunut mate-
matiikasta. 

HALUSIN PÄÄSTÄ KEHITTÄMÄÄN 
IKÄÄNTYNEIDEN PALVELUJA

TÄTÄ TUTKIN
teksti | Jenna Peiponen  kuvat | Merja Ojala

Tutkija Jenna Peiponen Itä-Suomen 
yliopistosta kertoo kuinka löysi 
oman tutkimusalansa.  Työn alla on 
väitöstutkimus iäkkäiden ihmisten 
sosiaalisiin ongelmiin vastaavien 
palvelujen saavutettavuudesta.
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TÄTÄ TUTKIN

Päätin hakea yhteiskuntapoli-
tiikan pääaineeseen, koska sen ku-
vaus kuulosti Helsingin yliopiston 
nettisivuilla mielenkiintoisimmal-
ta. Ensimmäisten viikkojen tutustu-
mistilaisuuksissa muistan hieman 
hävenneeni, kun jotkut kertoi-
vat olleensa jo hyvin nuoresta as-
ti kiinnostuneita yhteiskunnallisista 
asioista, ja yritin samalla itse keksiä 
uskottavaa syytä sille, miksi olin tul-
lut opiskelemaan juuri yhteiskunta-
politiikkaa.

Löysin oman “juttuni” kuitenkin 
jo ensimmäisten opiskeluvuosieni ai-
kana, kun osallistuin Antti Kariston 
Vanhenemisen tutkimuksen johdan-
tokurssille. 

En enää tarkalleen muista, mikä 
minua siinä kiehtoi, mutta siitä lähti-
en minua ovat kiinnostaneet iäkkäi-
den ihmisten hyvinvointiin liittyvät 
asiat. 

Valmistuin maisteriksi tammi-
kuussa 2019 ja aloitin jatko-opinnot 
tammikuussa 2021. Siinä välis-
sä  ehdin työskennellä kunnallis-
ten vanhus- ja vammaisneuvostojen 
koordinaattorina sekä vajaan vuoden 
ajan eläkejärjestön hankesuunnitte-
lijana. 

Vanhusneuvoston kokouksis-
sa aloin kiinnittää huomiota sii-
hen, ettei niissä juurikaan puhuttu 

esimerkiksi päihde- tai mielenter-
veyspalveluista tai vaikkapa sosi-
aalityöstä, vaan palveluja koskeva 
keskustelu tuntui painottuvan hoi-
vapalveluihin.

Päätös hakea jatko-opintoihin 
syntyi loppukesästä 2020 monen te-
kijän summana. 

Halusin päästä kehittämään 
ikääntyneiden palveluja, mutta 
asiantuntija- ja kehittämistehtäviin 
pääseminen tuntui vaikealta ilman 
sosiaali- tai terveysalan ammatillista 
koulutusta tai käytännön kokemusta 
esimerkiksi hoivatyöstä. 

Toisaalta huomasin myös, että 
nautin silloisissa työtehtävissäni eni-
ten niistä, joissa pääsin syventymään 
asioihin rauhassa ja pohtimaan nii-
tä laajemmasta näkökulmasta. Myös 
lukeminen ja kirjoittaminen ovat ai-
na olleet lähellä sydäntäni. 

Merkittävimmäksi tekijäksi sil-
le, että päädyin hakemaan sosiaali-
työn jatko-opiskelijaksi, muodostui 
nykyisen ohjaajani kannustava suh-
tautuminen hänelle lähettämää-
ni sähköpostiviestiin, jossa kerroin 
olevani mahdollisesti kiinnostunut 
tekemään väitöskirjaa esimerkiksi 
ikääntyneiden asiakasohjaukseen tai 
gerontologiseen sosiaalityöhön liit-
tyen.

Minulla kävi lopulta erittäin hy-
vä tuuri: sain jatko-opinto-oikeuden, 
ja pian sen jälkeen Itä-Suomen yli-
opistolle yhdessä Helsingin ja Lapin 
yliopistojen kanssa myönnettiin so-
siaali- ja terveysministeriöltä valtion 
tutkimusrahoitus kaksivuotiseen 
Gerontologinen sosiaalityö erityisen 
tuen tarpeisiin vastaamassa (GERIT) 
-tutkimushankkeeseen, johon pääsin 
projektitutkijaksi. 

GERIT-hankkeen aikana sain ke-
rättyä omaan tutkimukseeni tarvit-
semani aineistot sekä kirjoitettua 
ensimmäisen artikkelini, joka jul-
kaistiin  22. toukokuuta Focus Loca-

lis -lehdessä.
Artikkelissa tarkastelimme yh-

dessä Elisa Tiilikaisen ja Riitta- 
Liisa Kinnin kanssa asiakas- ja pal-
veluohjaajien kohtaamia haasteita 
iäkkäiden asiakkaiden tuen tarpei-
siin vastaamisessa. 

Työntekijät puhuivat “pyöriväs-
tä kehästä” kuvatessaan ilmiötä, jos-
sa sama asiakas päätyy yhä uudelleen 
heidän arvioitavakseen esimerkiksi 
huoli-ilmoitusten kautta, kun tämän 
tuen tarpeisiin ei ole onnistuttu vas-
taamaan. 

Usein nämä tilanteet yhdistettiin 
esimerkiksi päihde- tai mielenterve-
ysongelmiin, asunnottomuuteen ja 
ristiriitoihin sosiaalisissa suhteissa. 

Yksi haasteista oli palvelusta toi-
seen pallottelu, jonka yhteydessä 
asiakas- ja palveluohjaajat totesivat 
palveluja tarjoavien tahojen herkäs-
ti toteavan, ettei iäkäs asiakas “kuu-
lu” heille. 

Tästä muodostuikin myös KAKSil-
le lähettämässäni apurahahakemuk-
sessa käyttämäni työotsikon alkuosa 
“Ei kuulu meille”.

GERIT-hankkeen päättyessä mi-
nulla oli onni saada (muistaakseni 
neljän kielteisen päätöksen jälkeen) 
KAKSilta myönteinen apurahapää-
tös, jotta pystyin jatkamaan väi-
töskirjatutkimustani päätoimisesti 
myös tänä vuonna. Olin irtisanoutu-
nut vakituisesta työsuhteesta lähties-
säni projektitutkijaksi. 

Tällä hetkellä minulla on työn al-
la toinen osatutkimukseni, jossa tar-
kastelen gerontologisen sosiaalityön 
ja diakoniatyön asiakkaiden koke-
muksia sosiaalihuollon palvelujen 
saavutettavuudesta sekä heidän pal-
velujärjestelmältä saamastaan tuesta. 

Viime aikoina myös väitöskirja-
tutkimukseni fokus on tarkentunut, 
ja tarkastelen iäkkäiden ihmisten so-
siaalisiin ongelmiin vastaamista eri-
tyisesti palvelujen saavutettavuuden 

yksi haasteista oli palvelusta toiseen pallottelu.
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➨ KAKS on tukenut tutkimusta.

NUMEROT AUKI
koonnut | Eeva-Liisa Hynynen

PESSISMISTI EI PETY 
- VUOSIKYMMENEN SISÄLLÄ EDESSÄ 'HEIKKENEVÄÄ'

KAKSILLE TUTKIMUKSEN TOTEUTTI KANTAR PUBLIC.  TUTKIMUSAINEISTO ON KOOTTU INTERNETPANEELISSA  
TAMMIKUUSSA 2023. HAASTATTELUJA TEHTIIN YHTEENSÄ 4 013. VASTAAJAT EDUSTAVAT 18–79 VUOTTA TÄYTTÄNYTTÄ 
VÄESTÖÄ AHVENANMAATA LUKUUN OTTAMATTA. TULOSTEN VIRHEMARGINAALI ON KOKO AINEISTON TASOLLA  
SUURIMMILLAAN YKSI JA PUOLI PROSENTTIYKSIKKÖÄ SUUNTAANSA.

suomalaisista ennakoi  
asunnon hinnan  
huonompaa kehitystä.

67 %

on huolissaan, että terveys- ja 
sosiaalipalvelut heikkenevät. 

62 %

on huolissaan, että omaan maa-
kuntaan kuuluvien kuntien  
taloudellinen tilanne huononee.

55 %

on huolissaan  
rikollisuudesta.

50 % on huolissaan maakunnan 
taloudellisesta tilanteesta.

52 %

näkökulmasta. 
Puhun sosiaalipalvelujen sijaan 

sosiaalisiin ongelmiin vastaavis-
ta palveluista, koska olen huoman-
nut ikääntyneiden sosiaalipalveluilla 
viitattavan usein kotihoitoon ja pal-
veluasumiseen. En missään nimessä 
tarkoita, etteivätkö ne olisi tärkei-
tä ja tarvitsisi yhtä lailla enemmän 
resursseja, mutta mielestäni pitäisi 
kiinnittää huomiota siihen, että kai-
killa ihmisillä tulisi iästä riippumatta 
olla yhtäläiset oikeudet saada sosiaa-
lihuollon palveluja, mikäli he tarvit-
sevat tukea esimerkiksi päihteiden 
käytön vähentämisessä. 

Silti esimerkiksi iäkkäiden pal-
velujen tilannetta ennen hyvinvoin-
tialueille siirtymistä tarkastelleessa 
THL:n raportissa noin 75 prosenttia 
vastaajista arvioi ikäihmisille koh-
dennetut mielenterveys- ja päihde-
palvelut riittämättömiksi.

Joitakin viikkoja sitten järjes-
tetyssä, THL:n ja Ikäinstituutin 
Ikääntyminen ja mielen hyvinvoin-
ti –seminaarissa puhunut, STM:n 
erityisasiantuntija Soile Ridanpää 
totesi mielestäni osuvasti, että ikään-
tyneiden palveluiden sijaan pitäisi 
puhua ikääntyneistä kaikissa palve-
luissa. 

Olen tästä samaa mieltä, ja sen li-
säksi että ajattelen sosiaalipalvelu-
jen kuuluvan niitä tarvitseville iästä 
riippumatta, uskon että panostamal-
la ”kevyempiin”, sosiaalista tukea 
sisältäviin palveluihin, voitaisiin en-
naltaehkäistä ikääntyvien sosiaalista 
syrjäytymistä ja todennäköisesti sa-
malla siirtää ”raskaampien” palvelu-
jen tarvetta myöhemmälle. ∙

✶ Jenna Peiponen. Tutkimuksen 
etenemisestä ja välillä muustakin epä-
säännöllisen säännöllisesti Twitterissä: 
@jennapeiponen 



Polemiikin luontokoulu

TAMMI (Quercus robur)

Varsinais-Suomen maakuntakukka/kasvi
• korkeus: 10 – 25 m  
• kukka: pienet kellanvihreät hede- ja emikukat  
ovat eri kukinnoissa. Hedekukinto on riippuva,  
emikukinto 2 - 4 kukkainen, pysty, norkko. 
• hedelmä: maljamaisen kehdon ympäröimä 2 - 2,5 cm 
pitkä pähkinä eli terho, 1 - 4 terhon ryhmissä.  
Tammenterhossa siemeniä on tavallisesti 1.  
Siemen on suomalaisten kasvilajien suurin.
• kukinta: kesäkuussa 

Suomessa tammi on luontainen lähinnä  
Varsinais-Suomessa. Tammi kukkii lehtien  
puhjetessa ja vaatii runsaasti valoa sekä kosteutta.  
Laji on pitkäikäinen, Suomessa vanhimmat  
noin 300 vuotiaita . Tammi on myös sitkeyden  
ja lujuuden arvostettu vertauskuva. Viikingit pitivät  
tammea ukkosen jumalan, Torin nimikkopuuna.

LÄHDE: LUONTOPORTTI
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